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Jaanus Järs kirjutab, et panime
pjedestaalile selle, kes võistluse
alguses pingil oma järge ootas,
aga treeneritelt mänguminuteid
ei saanudki

lk 2

Laupäeval Saksamaal Inzellis
peetud hooaja avavõistlustel
püstitas Marten Liiv ajaga
3.55,51 uue Eesti rekordi
3000 meetri distantsil

lk 5

Adaverelased kogusid üle 700 allkirja
kergliiklustee rajamiseks
Kuuga kogusid adaverelased üle 700 allkirja
selleks, et Adavere ja Põltsamaa vahele rajataks
kergliiklustee. Seni pole maanteeamet neile veel
vastanud.
Toomas Reinpõld

Adavere alevik Tallinn-Tartu
trassil on kurikuulus liikluse-
ga seotud probleemide poolest.
Hiljuti valmis seal Tallinn-Tartu
maantee alt kulgev jalakäijate
tunnel, mis ühendab Adavere töös-
tuspiirkonna teisel pool maanteed
paikneva elamurajooniga.Tunneli
rajamine ei lahendanudkaugeltki
kõiki adaverelaste liiklusmuresid.
Adavere inimesed, eesotsas Ada-
vere Agro maakorraldaja Eve Kõrt-
siga, võtsid nõuks asuda koguma
allkirju, et Adavere ja Põltsamaa
vahele ehitataks kergliiklustee.

Samasuguse sooviga on maan-
teeameti poole korduvalt pöördu-
nud ka Põltsamaa vald, kuid ikka
ja jälle on sellele pöördumisele
eitavalt vastatud. Eve Kõrtsi sõnul
vestlesid nad sellel teemal maan-
teeameti inimestega ajal, mil Ada-
veresse jalakäijate tunnelit rajati.

Maanteeameti esindajate sõnul ei
olevatkohalikud elanikudkergtee
rajamiseks huvi ilmutanud ja see-
tõttupuuduvat kohapeal nõudlus
selle objekti rajamiseks. Et niisugu-
sed väited ümber lükata, otsustati
asuda kodanikualgatuse, korras
piirkonna inimestelt, eelkõige
mõistagi Adavere ja Põltsamaa
elanikelt, allkirju koguma.

Raivo Suni, kes internetis Põlt-
samaa kandi uudiseid vahendab,
soovitas esitada maanteeametile
petitsiooni koos kohalike elanike
allkirjadega. Info toetusallkirjade
kogumise kohta liikus kiiresti
suust-suhu ja inimesed hakkasid
ise allkirjade andmise võimalust
otsima. Blanketid, kuhu Adavere
aleviku jaPõltsamaa vahelise kerg-
tee rajamise toetuseks allkirju sai
anda, viidi mitmetesse Adavere ja
Põltsamaa linna asutustesse.

Ühtekokku on petitsioonil ligi
700 inimese nimi. Allkirjade kogu-

misega alustati augustikuu lõpus
ning aktsioon kestis septembri
lõpuni. Toetusallkirjad anti üle
maanteeameti peakontori esinda-
jatele Tallinnas ja maanteeameti
Lõuna regiooni esindajatele Tar-
tus, samuti Jõgeva maavalitsusele,
Põltsamaa vallavalitsusele ning
Põltsamaa linnavalitsusele.

Eve Kõrts lausus, et kodaniku-
ühiskonnas on kodanikualgatusel
suur ja tähtis roll. Nüüd ei saa

Maanteeamet enam nii kergekäe-
liselt sellesse probleemi suhtuda,
sest väga suur hulk kohalikke
inimesi on välja näidanud oma
kindlat tahetAdavere jaPõltsamaa
linna vahelise kergtee rajamiseks.
Seadusest tulenevalt peab maan-
teeamet petitsioonile kuu aja
jooksul vastama. Milline vastus
sealt petitsiooni esitajateni jõuab,
näitab juba lähem aeg.

Varem põhjendati Adavere-Põlt-

samaa vahelise kergtee rajamise
ebaotstarbekust sellega, et kohe-
kohe olevat kavas hakata rajama
Tallinn-Tartu maanteetrassile
Adavere möödasõitu. Sellest on
juba hulk aastaid mööda läinud
ja enam ei ole möödasõidu raja-
misest midagi kuulda. Petitsiooni
algataja lausus, et kevad-suvisel
ajal käivad paljud Adavere ela-
nikud jalgrattaga Põltsamaale
tööle. Niimoodi tööle sõitjaid oleks
rohkemgi, aga inimesed ei riski
nii suure liiklusintensiivsusega
maanteel jalgrattaga sõita.

Paljud Adavere inimesed sõida-
vad jalgrattaga Põltsamaale hoopis
Pajusi kaudu, sest nii on teekond
sihtpunkti oluliselt ohutum.

Petitsioonile kirjutasid alla ka
mitmed suurte autode juhid, kes
näevad pidevalt, kui ohtlik on
jalgratturitel suure liiklusintensiiv-
susega teel sõita.

Eve Kõrts lausus, et kui mitmel
pool Eestis on rajatud kergteed
hoopis väiksema liiklusintensiiv-
susega sõiduteede kõrvale, siis on
väga keeruline aru saada, miks ei
rajata kergteed Eesti ühe suurema
liikluskoormusega maantee äärde.

Adavere inimesed kogusid üle 700 allkirja, et Eesti ühe
suurema liikluskoormusega maantee äärde rajataks
kergliiklustee. FOTO: TOOMAS REINPÕLD

Seakatk jõudis
Läänemaale

Sigade Aafrika katkuga taudis-
tunud piirkondade hulka lisandus
Läänemaa, kus viirus tuvastati
ühelkütitud metsseal Hanilavallas
janeljal kütitud metssealKullamaa
vallas.

Nüüdseks on seakatk tuvastatud
kõikides Eesti maakondades peale
Hiiumaa. Tegemist on 33. taudis-
tunud alaga, teatas veterinaar- ja
toiduamet (VTA).

“Leiud näitavad taudi laialdast
levikut metssigade hulgas ja see-
tõttu tuleb olla jätkuvalt hoolas
ja ettevaatlik kõigil, nii loomapi-
dajatel kui ka kõigil metsas toi-
metajatel, et vältida taudi levikut
koduseafarmidesse,” ütles ameti
peadirektori asetäitja Olev Kalda.

Taudi leviku tõkestamiseks tuleb
jätkata ka metssigade arvukuse
vähendamist ning nakkusohtlike
korjuste kõrvaldamist loodusest.
Kalda sõnul tuleks leitudkorjustest
kindlasti teatada maakondliku
veterinaarkeskusesse või veteri-
naar- ja toiduametivihjetelefonile.

Kokku on Eestis sel aastal uuri-
tud 11 501 metssiga. Sigade Aaf-
rika katkuga nakatunud metssigu
on kokku tuvastatud 1147.Lääne-
maal on kokku uuritud 756 metssi-
ga, kellest viis on positiivsed.

Inimestele sigade Aafrika katk
ohtu ei kujuta, kuid võib põhjus-
tada ulatuslikku majanduslikku
kahju nii seakasvatussektorile kui
jahimajandusele. BNS

ILM MAAKONNAS
Neljapäeval
öösel -3...5ºC, päeval 5...8ºC

Reedel
öösel -1...6ºC, päeval 5...7ºC

Pesu komplektiga
kaasa TASUTA KINDAD

art 9578/0448

SNICKERSWorkwear
pikkade varrukatega
XTR alussärk
9430/0418 64 €

Jopega kaasa
TASUTA MÜTS
art 9093/0418

SNICKERS
Workwear
talvejope
1178/0404
179 €

SNICKERS Workwear
pikad XTR aluspüksid

9431/0418 58 €

TAHAN PARIMAT!
Vähemaga ei lepi!

SNICKERS
Workwear

Hi-Vis
talvejope,

EN 471
klass 3

1133/6658
143 €

NICKERWorkwear
owerWinter

alvepüksid
619/0404

3€

SNICKERS
Workwear
A.I.S fliis

8012/0400 60 €

NICKER
orkwear
.I.Sfliis
012/0400

jätkub!
kaupa

Jopega kaasa
TASUTA MÜTS
art 9057/6658

kuni
või

31.12.2016
opegakaasa

SUTMÜTS

SNICKERS Workwear
Power Winter
talvepüksid
3619/0404

113 €

kuni

AHANPARIMAT!
hemagaeilepi!

*SNICKERS Workwear TALVEJOPEGA
(art 1100/0404või 1128/0418) saad KINGITUSEKS

WINDSTOPPER® TALVEMÜTSI!

t9057/6658 kehtivad
ja

SNICKERS Workwear
Hi-Vis talvepüksid,

EN 471 klass 2
3639/6658 124 €

Snickers Workwear
AllroundWork

37.5®-isolatsiooniga
talvejope

art 1100/0404 130 €

20%

TASUTA*
SNICKERS Workwear

WINDSTOPPER®
talvemüts

art 9093/0418 TAVAHIND 43 €

käibemaksu
sisaldavad SNICKERS Workwear

Rip-Stop talvejope
art 1128/0418HIND 95 €Hinnad
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PÄRNU
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PAIDE
Pikk 2
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TARTU
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RAKVERE
Pikk 2

VILJANDI
Riia mnt 42a

VALGA
Vabaduse 39

NARVA
Maslovi 1



ARVAMUS

JUHTKIRI

Avaldage oma arvamust
Tormalaste Kodupaigaühendus on Avo Blankini eestvedamisel

asunud Torma valla külades tegema rahvaküsitlust. Jah, külade
otsus ei ole vallavolikogule siduv. Praegu Puurmani valla koos-
seisu kuuluvate Saduküla piirkonna külade Jõune, Härjanurme,
Pööra ja Saduküla elanike seas korraldab Puurmani vald 20. ja
23. oktoobril Saduküla endise kooli saalis rahvaküsitluse, kus
ümbruskonna elanikel on võimalik oma tahet Põltsamaa või
Jõgeva suunal ühinemiseks väljendada. Head inimesed, teie kü-
lade saatus on teie endi kätes. Ainus võimalus on oma arvamust
avaldada on osaleda hääletusel.

KIRI

Varsti hakkavad kaugused
puude tagant paremini paistma

Mitu päeva väldanud tormised tuuled on ju muidu toredad, aga
merereisil ei tahaks sellel ajal olla. Ja ei taha karta, et elekter võib
ära minna. Pimedamasse aega sukeldudes läheb kunstvalgust üha
rohkem vaja.

Lakapealne on kaseseemneid täis, lehed langevad puudelt otsesuu-
nas suure kaarega sinna, kuhu tuul need määrab. Mõni rõõmustab,
et tuul aitab õuelt lehti koristada – on kuhugi nurka kuhjanud suure
hunniku... Kõrvuti õuedel elades ei kiirustanud üks tuttav lehti rii-
suma, ootas, et tuul viiks lehed naabriõue. Vahel juhtus vastupidi...

Pasknäärid pikeerivad üle õue, nokad tõrusid täis. Olav Renno
kirjutisest sain teada, et oma nime said need värvikad linnud sellest,
et hobuste ajastul tegutsesid nende pabulate kallal... Nüüdseks on
ju see lõbu läbi, vaevalt nad tihkavad minna hobuste show`le Saku
suurhalli, kuhu tulevad võistlema 150 hobust... Üks lind pidi peitma
5000 tõru sügise jooksul, kõvad korilased.

Harakaidki lendab, alles maabus suur parvkuldnokki põllule. Nägin
kajakate kogukonda orasepõllul, vast olid hõbekajakad, tiivad hallikad,
pea oli hele? Nemadki lahkuvad novembri lõpus. Toovad näriliste ja
kahjurputukate hävitajana palju kasu, eks põld neid pakugi. Mitte
kaugel neist laglede seltskond... Aga oma õunapuude ja pihlakate
vahet saalivad igasuguste rästaste rühmad. Ei tee häält – ega söögi-
lauas sobigi rääkida. Musträstad on selgelt äratuntavad, aga nemadki
ei too kuulda oma peoleolikult kõlavaid hüüdeid.

Õite värve näitavad peiulilled, pruudisõled, saialilled, krüsantee-
mid, päevakübarad, päiksesilmad, sügisastrid – kõik korvõielised.
Üks isekülvanud suvidaaliagi otsustas, et oktoobris on paras aeg oma
roosa õisik lahti lüüa! Meie sügis oleks korvõielisteta palju vaesem!
Teistest õitsevad monardad, kukeharjad suurte roosade laikudena,
üksik imevärvilne võõrasemagi. Värve pakuvad ka rohelist kaotavad
lehed. See on lehistaimede stressi märk, kui hakkavad lehtedesse
kollast japunast maalima. Ja peatse langemise märk, varsti hakkavad
kaugused puude tagant paremini paistma.

Aga igale poole on vaja kätt külge panna. Iga päev tuleb õunu
korjata ja siis muidugi mõelda, kas neid veel kuskil kasutada saab
või kellele jagada. Arooniad jätan tänavu lindudele, need kannavad
ju igal aastal, õunu vast järgmisel aastal pole? Tänuväärsed kultuurid
on sibulad ja aedoad, need sai ammu ära koristatud. Aga kõrvitsad,
mis algul muudkui emasõisi kasvatasid, on nüüd viljakaks hakanud
–küllap kõik hilised marjaalged (kõrvitsa viljatüüp on mari) ei jõua
parajaks paisuda.

Istutasin ühe suvikõrvitsa taime suurde ämbrisse, andis nelikorralik-
ku vilja. Minu väetamata põllul tekkisid kääbustele sobivad kabatšokid.
Peedid japorgandid ka ei taha sirguda, sügiseks on maapind tihkeks
kititud ja tuleb neid veel hanguga välja kangutada. Siis valida, kas
mõni annab alammõõdu välja... Kunagi oskasin neid kasvatada, sest
sai ju Neevalinnas müümaski käidud.

Taliküüslaugud on töömahukad, sest muld tuleb jukorralikult kae-
vata ja igasugused umbrohu juuredvälja sõeluda. Kuna eriti ei väeta,
siis kipuvad alla kasvama väikesed sibulad. Tuttaval olid väga suurte
küüntega sibulad, küsisin, kuidas õnnestus. Ta vastas ainult, et ma
ei taha teada – sain aru, et tegemist omaenda majapidamise jääkide
kasutamisega. Aga jah, tuleb ikka vana head sõnnikut hankida. Ainus
lohutus, et kevadel selle maalapiga siis tegelema ei pea.

Kõikjalt tuleb ära koristada saaki andnud taimede jäänused,püsikud
tuleb maha lõigata, viinamarjade oksi kärpida. Lõikamise õpetustest ei
saa hästi aru, eks tule intuitsioon appi võtta. Igal juhulmullukandsid
hästi, ühelt taimelt sain neil ämbrit kobaraid.

Täiuslik pole ju see, kus kõike on nii palju kui võimalik. Täiuslik
on see, kus kõike on nii vähe kui võimalik. Nii on kirjutanud Tõnu
Õnnepalu. Varsti me jõuame talvisesse täiuslikkusesse, sest meie
bioloogiline mitmekesisus ju väheneb sesoonselt ja kohalejäänutest
on paljud peitu pugenud.

Eha Nõmm

Kes võitis: sina, mina või
Vabariik?
Pole midagi parata, aga ma olen spordisõber. Rõõmustan, kui
nõrkenud Raja paadikaaslaste poolt aujärjele juubeldama taluta-
takse jakurvastan, kui härra Nilsson, vabandust, Persson, laseb
bosnjakkidel meie värava auklikuks taguda. Võidud latgalite üle
on eriti magusad. Peale olümpiat põdesin paar päeva TV3 rek-
laamimürgitust, siis aga hakkasin endale taas sobivat võistlust
otsima. Õnneks algasid EV presidendivalimised. Seadsin end tele,
raadio ning ajalehtede vahele sisse ning hakkasin oma lemmiku-
tele pöidlaid ja varbaid hoidma.

Jaanus Järs Pean tunnistama, et praeguseks olen
väga erinevate elamuste osaliseks saa-
nud. Näinud kaunist koreograafiat, kui
valimiskaste kinni ja lahti pitseeritakse
ning kõverate kaeltega imetletakse.
Tõdenudkoolihariduse kasulikkust, kui
sedeleid mitu korda üle loetakse, hääli
liidetakse ja lahutatakse. Ning muidugi
kuulnud ka tundide kaupa äratavat või
uinutavat ilukõnet.

Aga esmalt muidugi sport. Esitused
riigikogus hakkasid mulle meenutama
curlingut ehk jääkeeglit. Esimeses par-
lamendivoorus valisid neli võistkonda
endale ilusa läikiva keeglikivi ehk
kandidaadi. Need visati erineva hooga
libedale rajale, aga sihtringi ei jõudnud
ükski. Teises voorus visati uuesti nelja
kiviga, ainult üks seinapõrkest mõrane
kivi asendati uue ja ilusamaga. Kivid
lükati uuesti teele ja võistkonnad sebisid
harjadega, et nende jooksu suunata.
Kaks viset ei jäänud kolmandata, aga
nüüd võtsid varem jääd silunud mängi-
jad kätte karedad harjad, et libisemist
takistada. Märklaua servale jõudsid
kaks kivi, aga keskele mitte ükski. Sel-
lega oli jääkeegel lõppenud. Voorude
vahel kordasid võistkonnad lõbusat
laulu sõnadega: “Me lähme jälle valima,
miks sina meid ei aita? Me oleme ju
parimad, kas seda sa ei taipa?”

Miks olid need valimised nii erinevad
eelmistest, kus võitja oli juba ammu

ette teada ning teine võistleja toodi
platsi vaid ilu pärast. Elementaarne!
Maarjamaa marjamaal oli ju ruumi
vähemaks jäänud ning lisaks neljale
rahuloluparteile platsil kaks uut võist-
konda: jaatajad ning eitajad. See oma-
korda tähendas, et Eesti ellu oli tulnud
uusi asju, mis olid väärt jaatamist või
eitamist.

Eelvoorud olid läbi ning algamas
vahegrupid Valimiskogus. Erakonnad
ladusid jõusaalis põhja, valdade spor-
diklubid instrueerisid uusi mängijaid
–valijamehi. Lisaks heale sportlikule
vormile pidi neil olemas olema ka
maailmavaade ja südametunnistus,
mida nad pidid ka selgelt näitama.
Aga milline spordiala nüüd valida?
Variante oli nii palju, et selle olukor-
ra võis lahendada ainult malemäng.
Valimiskogu lauale toodi hoolega ni-
kerdatud malenupud, keda spordisõp-
radele laialt tutvustati. Kõige uhkem
oli President Ärimees rahulolevatele
kodanikele. Kõige ilusam oli Paitaja
Ema inimlikele inimestele. Varuks
jäid veel Kommunalpresident pisut
rahulolematutele, Õiglane Killumees
jaatajate ning Kõva Kunn eitajate
leerist. Iga nupp tegi oma käigu ning
žürii asus nende ilu hindama.

Hääled loeti üle. Kes rõõmustas, kes
nukrutses, aga üllatunud olid kõik.
Finaali pääsesid jaatajad rahulolijate

vastu. Salakäigud kirjutati küll üles,
aga malemängpaistis olevat asendunud
rahulikuma kabega. Kumb nupp läheb
tammi, kummast klubist tuleb presi-
dendihärra? Jõks 134 ja leebe naeratus
ÕiglaseKillumehenäol. 136,137,138...
Pisut higine ja lapiline Kallas. Võitnud
oli aga eitajate ning rahulolematute
ühendatud väerind ning kaotanud
sport, sest osa mängijaid olid kabe
asemel nipsumängu harrastades laua
puhtaks löönud.

Aga ikkagi istusid minusugused
tummakslöödud spordisõbrad vaikselt
tribüünidel edasi ning ootasid, millega
mäng lõpeb. Samamoodi erakonnad
ning meedia orkester. Tikk-takk, tikk-
takk, sügis, vahtralehed, udu. Tikk-takk,
tikk-takk. Ja siis laskus Maarjamaa
staadionile särasilmne ingel. Ehk üt-
leks veel pidulikumalt: Merest tõusis
Kaljulaid. Patused poliitikud parandasid
meelt, erandiks eitajad, kes kaunistaks
end ainult helmestega. Valijad tegid
südames ruumi uuele kiindumusele.
Tundub, et panime pjedestaalile selle,
kes juba võistluse alguses pingil oma
järge ootas, aga treeneritelt mängumi-
nuteid ei saanudki. Õnneks pofiliiga
kogemusega. Aga sporti oli palju, mina
piletiraha tagasi ei küsi. Ning oma
naabrit ma enam ei töga, sest järgmistel
valimisvõistlustel võib äkki just temast
saada järgmine President.

Toidutootjad kutsuvad
tarbijad külla
Kui jättakõrvale äärmuslikud dieedid ning mõningad moeröö-
gatused, on tarbijate teadlikkus tervislikust toitumisest aina kas-
vanud. Ka toiduainetööstustes on pandud suurt rõhku toodete
tervislikkuse tõstmisele.

Sirje
Potisepp
Eesti
Toiduainetööstuse
Liidu juhataja

Tarbijate tervist silmas pidades on
vähendatud toodete soola-, rasva- kui
ka suhkrusisaldust, lisatud kiudaineid,
vitamiine, kasulikke baktereid ning va-
likus on palju täisteratooteid. Selleks ei
ole vaja riiklikku sundi ega suhkrumak-
su kehtestamist, nagu sotsiaalministee-
rium plaanib. Tarbijad teavad järjest
paremini, mis on hea ja tervislik toitja
oskavad selle järgi kaupluses tooteid
valida. See on loomulikareng, kus töös-
tusedkäivad ajaja tarbijate muutunud
ostuharjumustega kaasas ning pakuvad
neile omalt poolt tervislikke valikuid.

Eesti toiduainetööstused suhtuvad
tarbijate tervisesse vastutustundlikult ja
hoolivalt ning soovivad pakkuda neile
parimat. Suuremad piimatööstused
näiteks on juba aastaid toodetes suhk-
rusisaldust vähendanud. Näiteks Farmi
on vähendanud toodete suhkrusisaldust
varasemaga võrreldes pea viiendiku
võrra. See on pikaajalise jakannatliku
töö vili, sest toidutööstuses ei saa teha
järske kannapöördeid – tarbija mait-
se peab jõudma enne uuendustega
kohaneda. Kui võtta tootest korraga
ära kolmandik suhkrust, muutub selle
maitse niivõrd, et tarbija valib endale

uue, rohkema suhkruga meelistoote.
Seetõttu on oluline vähendada suhk-

rusisaldust sammhaaval, maitses jä-
releandmisi tegemata. Valio plaanib
nelja aastaga vähendada toodete lisa-
tud suhkru kogust 30 protsendi võrra.
Niimoodi jäävad Eesti inimestele alles
harjumuspäraste maitsetega tooted, mis
on toodetudkohalikust toorainest meie
traditsioonejärgides. Lihatööstused on
teinud sama oma toodete soolasisalduse
vähendamisel. Samuti on vähendatud
toodete rasvasisaldust.

Riiklikud maksud mõjutavad küll
tarbimist, kuid mitte alati nii, nagu me
soovime. Hinnatõusuga suuname tarbi-
jat ostma pigem odavamaid jaasendusai-
netega magustatud tooteid, mis ei pruugi
olla tervislikumad, vaid vastupidi. Kõige
enam mõjutab hinnatõus madalama
sissetulekuga tarbijaid, samas kui kesk-
mise ja kõrgema palga saajad ei pruugi
hinnatõusu mõju üldse tajuda. Toon siin
võrdluse alkoholiga. Eestis on inimeste
alkoholitarbimise vähendamiseks järjest
aktsiisimaksu tõstetud. Ometi näitavad
Tervise Arengu Instituudi uuringud, et
iga päev alkoholi tarbivate inimeste hulk
Eestis on hoopis kasvanud.

Igasuguse riikliku maksu kehtestami-
sel tuleb teha kulutusi maksu kogumi-
sele ja kontrollile. Maksu administree-
rimisega kaasneb suur halduskoormus
nii riigile kui ka ettevõtjaile. Euroopa
Komisjon avaldas 2014. aastal uuringu
toidumaksude mõjust toiduainetetöös-
tuse konkurentsivõimele, mis näitas, et
toidumaksu arvestus ja järelevalve on
nii kulukas, et võib loodetud tulu rii-
gieelarvele minimeerida ja kahjustada
toiduainetetööstusekonkurentsivõimet.
Riikides, kus kehtestati toidumaks,
asusid inimesed tegema sisseoste naa-
berriikidest.

Eesti tarbija võib usaldada oma toi-
dutootjat ja olla kindel, et ka tulevikus
pakuvad nad parimat toodangut, mis
kohalikul turul müügil on. Neil on
selleks aastakümnetepikkused tradit-
sioonid, teadmised tarbijate eelistustest
ning tipptasemel sisseseade, kus järgi-
takse kõiki standardeid ja reegleid, et
tuua tarbijani ohutu ja maitsev toode.
Suurtööstustes järgitakse toiduohutust
ja hügieenireegleid palju rangemalt
kui koduköögis ja väiketootjate juures.
Tänu sellele on nende toodang hinna-
tud nii kodumaal kui ka väljaspool.

Vooremaa2lk

Ilmub teisipäeval, neljapäeval ja laupäeval
Väljaandja AS Seitung, trükitud ASi Kroonpress trükikojas.

Toimetuse aadress: Aia 1,48306 Jõgeva.
Toimetus 528 3879, faks 776 2302, kuulutused 776 2301,
info@vooremaa.ee, kodulehekülg www.vooremaa.ee
Peatoimetaja Helve Laasik
Vanemtoimetaja Riina Mägi
Reporterid Mati Alev, Toomas Reinpõld
Sekretär Kristel Õim
Müügijuht Merle Lints
Pearaamatupidaja Urve Vikat
Keeletoimetaja Andra Kirna
Arvutigraafikud Lea Päid, Edvin Kasemets, Sirje Pagi
Kaebuste korral ajalehe sisu kohta võite pöörduda pressinõukogusse,
pn@eall.ee või tel 646 3363
Toimetus ei vastuta kuulutuste ja reklaami sisu eest.
Toimetusel on õigus kaastöid lühendada ja toimetada nende selguse huvides. Kaastöid
honoreeritakse valikuliselt. Honorar kaastöö eest laekub iga kuu 10.-20. kuupäeva vahel
autori pangakontole.
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PAJUSI ABF ALUSTAS MAISIKORISTUST
Pajusi ABF alustas esmaspäeval maisikoristust. Kokku on ettevõttel mais kasvamas
270 hektaril. Ettevõtte juht Lembit Paal märkis kolmapäeval, et paar päeva läheb veel
ja siis on kõik koristatud. Maisist tehakse silo. TEKST: Helve Laasik FOTO: REET ALEV

Põltsamaal võib Pajusi
maantee remont alata
järgmisel aastal
Kui Pajusi maantee remontimiseks vajalik projekt
käesoleva aasta lõpus või järgmise aasta alguses
valmis saab, siis pole välistatud, et tuleval aastal
alustatakse ka Pajusi maantee remondiga.

Toomas Reinpõld

Kui järgmisel aastal Pajusi
maantee remontimiseni jõutak-
se, ei tähendada see, et maantee
tuleval aastal kogu pikkuses re-
monditud saab. Võib-olla tehakse
tuleval aastal ainult osa korda.
Selleks on võimalik riigilt toetust
taotleda. Remonditööde etteval-
mistamiseks loendati seal hiljuti
sõidukeid.

Koos sõiduteega tehakse korda
kõnnitee Lille jaKuuse tänava va-
hel, Pajusi maantee ääres. Ilmselt
projekteeritakse koos sõiduteega
Pajusi maantee kõrvale kõnnitee,
mis saab alguse Kuuse tänavalt ja

kulgeb tanklani Pajusi maanteel.
See jääb linnast välja liikudes
vasakule teepoolele. Teisel pool
Pajusi maanteed on küll kõnni-
tee olemas, kuid liiga kitsas ja
pealegi on Põltsamaal kaalutud
võimalust ehitada Pajusi maantee
äärde, projekteeritava kõnniteega
samale poole teed, ujula.

Samale poole teed kavanda-
vad ka Põltsamaa ja Pajusi vald
Pisisaare Põltsamaavahelist kerg-
teed.

Põltsamaa abilinnapea, linna-
majanduse osakonna juhataja,
Aivar Aigro lausus, et kui tuleval
aastal Pajusi maantee remondini
ei jõuta, siis parandavad nad kõige

kehvemas olukorras olevaid teid.
Väga halvas olukorras on Lossi
tänav alates tervisekeskusest kuni
linna piirini. Ka Veski tänava olu-
kord on üsna vilets, samuti Lille-
vere elamurajooni Ringtee tänav.

Aigro loodab, etkord jõutakse
Põltsamaal niikaugele, et seni veel
kruusakattega, tolmavad tänavad
kõik kõva katte saavad. Remonti
vajavad ka tänavad, kuhu paigal-
datud kõvakate on praeguseks
üsna auklikuks kulunud. Viljandi
maantee äärse kõnnitee rajamine,
kus praegu reaalselt kõnniteed
polegi, on plaanis edaspidi ette
võtta. On tarvis paarisaja meetri
ulatuses tõsta kõnnitee mullet,
seejärel alus killustikuga täita
ning asfalkate rajada. Sinna
ilmselt veel paari-kolme lähema
aasta jooksul ei jõuta. Abilinnapea
tõdes, et tema juhitavas valdkon-
nas on tööpõld lai ja tegevust
jätkub.

Militaarvõistlustelt Lätis
neljas koht
Jõgeva Maleva kaks ko-
dutütart ja kuus noor-
kotkast asusid teele
Lätti Bauska linna, kus
peeti Colonel J. Dalbinš
Cup. Tegemist on noor-
tele mõeldud militaarse
takistusraja võistluse-
ga, millest võtavad osa
Eesti, Läti, Leedu noo-
red. Päeva jooksul tuli
läbida kaks rada.

SigridKülaots
Kamari rühmavanema abi
Hanna-Liisa Mölder
Puurmani rühma kodutütar

Esimene oli NATO rada, mis
koosnes 14 erinevast takistusest.
Võistluse esimese osa jaoks jaotati
meeskond kaheks (nooremad ja
vanemad). Meeskond koosnes
ühest kodutütrest ja kolmest
noorkotkast. Nooremad saavuta-
sid takistuses kolmanda koha ning
vanemad kuuenda koha.

Teiseks ülesandeks oli läbida
takistusrada, mis kulges Ba-

uskast läbi voolava jõe ääres.
Kiirrännakul oli meeskond taas
üks ning kohe stardis oli ülesan-
deks jõe läbimine. Rajal oli 12
takistust ning see oli umbes kolm
kilomeetrit pikk. Kiirrännakul
pidid võistlejad lükkama autot
50 meetrit, läbima erinevaid
takistusi, tegema kanderaami ja
kandma kannatanut, roomama
mudas ning sooritama mitmeid
meeskonnaülesandeid. Kiir-
rännaku lõpetas Jõgeva malev
kuuenda ajaga. Kokkuvõttes

andis see Jõgeva malevale nel-
janda koha.

Võistleja Hanna-Liisa Möld-
ri ütles, et Läti võistlusmäng
oli tema jaoks uus ja huvitav
kogemus, kuna ta polnud va-
rem sellisega kokku puutunud.
“Kõige enam jäid mulle meelde
huvitavad ülesanded, kummi-
paadiga võimalikult kiiresti jõe
ületamine ja “mägironimine”.
Minu hinnangul oli meil hea
meeskonnatöö ja väga seiklus-
terohke nädalavahetus.”

Võistlejad jõge läbimas. FOTO: ERAKOGU

Mustvee piirivalvurid
suunasid
tehnoülevaatuseta
auto töökotta

Politsei- ja piirivalveameti
kommunikatsioonibüroo tea-
tel peatasid Mustvee kordoni
piirivalvurid 10. oktoobri hom-
mikupoolikul Aovere-Omedu
maantee 33. kilomeetril kont-
rolliks sõiduauto Volkswagen
Passat. Juhi ning sõiduki doku-
mentide kontrollimisel selgus,
et sõidukil ei olnud kehtivat
tehnoülevaatust. Piirivalvurid
suunasid autot juhtinud naise
oma sõidukiga lähimasse üle-
vaatuse punkti ning vormista-
sid talle liiklusseaduse nõuete
rikkumise eest kiirmenetluse
otsusega rahatrahvi.

VOOREMAA

Palal peetakse
jälle Anna Haavale
pühendatud
luulepäev

Reedel peetakse Pala kultuu-
rimajas Anna Haavale pühen-
datud luulepäev “Meid ootab
põnev tulevik”.

Anna Haava nimelise Pala
kooli õppealajuhataja Mairi
Mandeli sõnul osalevad tradit-
sioonilisel kultuurisündmusel
kümme kooli kaheksa kavaga.
“Kaugemad etlejad on Valgast
vene õppekeelega Priimetsa
koolist. Esindatud on ka ena-
mik Jõgevamaa põhikoole.
Luulekavadesse võib luuletusi
vabalt valida,” ütles Mandel.

Luulepäevade žüriisse on
oodata näitleja Karol Kunt-
selit, Juhan Liivi muuseumi
direktorit Mari Niitrat, Jõgeva
maavalitsuse haridus-ja sot-
siaalosakonna haridusnõu-
nikku Heiki Sildnikku ning
Vanemuise teatri noortetöö
juhti Mall Türki.

Jaan Lukas

Hooaeg Mustvee
kultuurikeskuses
algab hõimupäevast
inspireeritud peoga

Laupäeval Mustvee kultuu-
rikeskuses peetavat hooaja
avapidu “Hõimlaste kokkutu-
lek” sisustavad karismaatilised
esinejad. Võimalus peol kaasa
lüüa on ka publikul.

Uue hooaja avapidu on
Mustvee kultuurikeskuses pi-
kaajalise traditsiooniga sünd-
mus. “Igal aastal korraldame
seda isemoodi. Et 15. oktoober
on hõimupäev, saab teoks stii-
lipidu “Hõimlaste kokkutulek”.
Peaesinejaks on legendaarne
ansambel Seelikukütid. Vahe-
pause sisustavad etteasted ku-
nagiste vennasrahvaste keeltes
ja kostüümides. Külla tulevad
mitmed üllatusesinejad,” rää-
kis Mustvee kultuurikeskuse
juhataja kohusetäitja Laidi
Zalekešina. “Peole tasub tulla
kaunites ja põnevates kos-
tüümides, sest parimale on
auhind,” lisas ta. “Loodame,
et kokku saab tõeline rahvaste
paabel.”

“Tava kohaselt istutakse sel-
listel pidudel laudkondades.
Lauad kaetakse ise. Nii on või-
malus maitsta erinevates kodu-
des valmistatud suupisteid,”
ütles Zalekešina. Aga töötab ka
baar, nii et tühja laua taga küll
kellelgi istuda ei tule.”

Jaan Lukas
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Tervitan kõiki
Eesti Keskerakonna valijaid,

toetajaid ja liikmeid
partei 25. sünnipäeva puhul.

Riigikogu Keskerakonna
fraktsiooni liige

Marika Tuus-Laul.

www.conte.ee

KOGU

■ SUKKPÜKSID
■SUKAD
■SOKID
■KAUBAD
PERELE

Jõgeva, Suur 5
E-R 10.00-17.00
L 09.00 - 14.00

PUUVILLASED SUKKPÜKSID 450 JA 250 DEN

RAHVATANTSIJATELE
VALGED SUKKPÜKSID 220 DEN

LAI VALIK PÜKSRETUUSE

Jõgeva linn

Jõgeva linnavalitsus annab avaliku kirjaliku enampakkumisega
üürile äriruumi, asukohaga Suur tn 5 Jõgeva linn, I korrus,
pindalaga 15,2 m 2.

Äriruumi üüri ühe ruutmeetri alghinnaks on 5,30 eurot kuus.
Pakkumised tuleb esitada kirjalikult kinnises ümbrikus, millel
on märgusõna “Suur 5, äriruum nr 88”. Pakkumised peavad
laekuma hiljemalt 19. oktoobriks 2016. a kell 14.00 (pakkumiste
lõpptähtaeg) aadressil: Jõgeva Linnavalitsus, linnamajandusosa-
kond, Suur 5, 48306 Jõgeva.

Osavõtutasu 20 eurot ja tagatisraha 218 eurot tuleb tasuda
Jõgeva linnavalitsuse arveldusarvele 1120155067 Swedbanki.
Pakkumiste avamine toimub 19. oktoobril 2016. a kell 14.05
linnamajandusosakonna juhataja kabinetis, Suur 5 III korrus.

Pakkumise tingimustega on võimalik tutvuda Jõgeva
linnavalitsuse linnamajandusosakonnas Suur tn 5,
info telefonidel 53454917 või 5203884 samuti
Jõgeva linna lehelt: www.jogeva.ee

lAAgwVsI
Puurmani vald

Puurmani vald müüb avalikul suulisel enampakkumisel
Ruupakinnistu, katastritunnus 61101:001:0233,kinnistu
number 4622850, suurus 4,41 ha, sihtotstarve tootmismaa,
asukoht Pikknurme küla, Puurmani vald, Jõgeva maakond,
alghinnaga 4000.- (neli tuhat) eurot.
Kinnistul asuvad hooned on laut ja kuur.
Enampakkumise osavõtutasu on 40 eurot ja tagatisraha 400 eurot.
Osavõtutasu ja tagatisraha tasuda Puurmani valla kassasse või
a/a Swedbangas nr EE862200001120109055 enne
enampakkumise algust.
Omandi üleminekuga seotud kulutused tasub ostja.
Info tel 773 7133, 525 4949.

Enampakkumine toimub vastavalt Puurmani vallavolikogu
määrusele 29.06.2006 nr. 14 “Vallavara valdamise,
kasutamise ja käsutamise kord”.
Suuline enampakkumine toimub Puurmani vallamajas aadressil
Tallinna mnt 1, Puurmani alevik, Jõgeva maakond
27. oktoobril 2016.a. kell 10.00.



HALDUSREFORM

Põltsamaa ühisvald oleks võinud suurem olla

JELENA,
Põltsamaa valla elanik,
kaupluse juhataja

Põltsamaa linn on minu jaoks selleks kes-
kuseks, kus ma sageli käin. Muidugi võiksid
väikesed vallad jääda. Põltsamaa vald, Põlt-
samaa linn ja Pajusi vald sobivad küll kokku,
aga Puurmani jääb natuke eemale. Samas
Jõgevamaa vallana võiks ka Puurmani vald
sellesse seltskondakuuluda. Ma tõesti ei tea,
kas see oleks minu jaoks midagi muutnud kui
4P-d oleks üle läinud Jõgevamaalt Viljandimaa
koosseisu. Tõenäoliselt poleks mul sellest
Viljandimaast sooja ega külma olnud. Samas
poleks mul olnud midagi selle vastu kui Kolga-
Jaani ja Imavere vald oleksid Põltsamaa val-
laga liitunud. See vald, mida nüüd Järvamaal
moodustada plaanitakse ja kuhu ka Imavere
kuuluma hakkab, tundub mulle liialt suurena.
Nii suure valla elanikel pole omavahel sidet.

Kui meditsiiniteenusest rääkida, siis mingi
tõsisema meditsiiniliseprobleemi puhul lähen
kindlasti Tartusse. Ka paremat ja suuremat
kaubavalikut lähen
Tartusse otsima.
Samuti meelela-
hutusüritustel käin
vahel Tartus. Kui
mul oleks võimalus
validaTartu ja Jõge-
va maakonna vahel,
siis oleks minu valik
pigem Tartu.

Vambola,
pensionär-lõhketööde meister,
Kõo valla elanik

Igal juhul oleksin ma tahtnud, et Kõo vald
oleks Põltsamaa vallaga liitunud. Põltsamaal
on rohkem kõike vajalikku. Suure-Jaani on
nagu väljasurnud koht. Meie kandi rahvas on
kõik seda meelt, et Kõo vald Põltsamaa valla
alla kuuluks. Aga rahvaga ei rääkinud sellel
teemal enne keegi. Mõnikord imbus neid jutte
külavahel välja. Rahvale oli see pettumuseks,
et Kõo vallavolikogu teisiti otsustas. Enne
otsuse tegemist oleks tulnud rahva arvamust
küsida. Olgugi et rahva arvamus ei ole volikogu
jaoks siduv. Seda kartust, et Põltsamaa vallaga
liitudes satume Jõgevamaa koosseisu, Kõo
rahval ei olnud. Kõol on Viljandiga nigel bussi-
ühendus. Viljandis on küll haigla olemas, kuid
arstiabi on seal kehvakene. Vahel on tulnud
meditsiiniprobleemide pärast hoopis Tartusse
sõita. Samas Põltsamaaga on Kõol päris tihe
bussiühendus ja valla buss käib ka Põltsamaale
kahel korral päevas. Ise käin Põltsamaal umbes
kolm korda nädalas. Ka minu töökoht asub
Jõgevamaal. Paljude Kõo inimeste jaoks oliKõo
vallavolikogu otsus Suure-Jaaniga liitumise
kasuks nagu noa selga löömine. Kahjuks ei ole
siin enam noori inimesi, kes selle teema vallas
üles tõstaksid.

Maia, huvijuht,
Pajusi valla Vorsti küla elanik

Tore oleks, kui see üks piirkond üheks omavalitsuseks saaks,
sest Põltsamaa linn on meile nagunii keskuseks ning Adavere,
Lustivere jt. Põltsamaa valla piirkondade inimestega suhtleme
tihedalt. Ehkki tegelikult tahaks, etPajusi vald alles jääks. Meil
siin on praegu väga oluliseks teemaks kergliiklustee rajamine
Pisisaarest Põltsamaale. Ma loodan et haldusreform seda
plaani ära ei riku. Tegelikult meie valla Vägari küla inimeste
jaoks on lihtsam ja lähem käia Jõgevale kui Põltsamaale.
Rahva arvamustpeaks rohkem kuulama, aga tegelikult sellega
eriti ei arvestata.Aga Puurmani vald jääb siit natuke kaugele.
Ma ei oska Puurmani inimeste pilguga olukorda vaadata, sest
nendega mul sidemeid ei ole. Kõo jääbka siia Põltsamaa poole
ning ka Kolga-Jaani vald on meile lähedal. Kolga-Jaani elanikel
on Põltsamaale tunduvalt lühem teekond kui Viljandisse. Meilt
käib Imaverre päris palju inimesi tööle, kaasa arvatud mu oma
mees. Sellest on küll kahju, et Imavere Põltsamaa vallaga ei
liitunud. See tulevane vald, kuhu Imavere kuuluma hakkab,
ei ole normaalne. Samas mulle ei meeldiks kui Põltsamaa piir-
kond oleks läinud üle Viljandi maakonna koosseisu. Kui mul
oleks võimalus valida Jõgeva või Tartu maakonda kuulumise
vahel, siis pigem eelistaksin Tartu maakonda. Mul on ühine-
mise mõttes hirm väikeste külade
pärast. Ma kardan, et väikesed
külad unustatakse pärast ühine-
mist keskuse poolt ära. Näiteks
kasvõi külaplatsi korrastamine,
kus saavad küll kaasa lüüakoha-
likud elanikud, aga on tarvis ka
valla poolt rahalist tuge. Kui seda
raha enamväikestesse kohtadesse
ei jõua, siis on ühinemine pigem
negatiivne. Ma kardan, et suures
keskuses enam väikeste kohtade
muresid eriti näha ei suudeta.

Ants,
pensionär,
Põltsamaa linna ela-

nik

4P liitumine on mõist-
lik plaan. Tegelikult
võiks liitujaid rohkemgi
olla. Ma ei poolda seda,
et riigi poolt liitumist
peale sunnitakse. Liitumised võiks toimuda ko-
halike kokkulepete alusel. Eks seal on ka raha-
probleem. Kõo oleks võinud ka sellesse seltskonda
kuuluda. Ka Võhma linn. Aga siis oleks olnud
probleemiks maakondlik kuuluvus. Kui Jõgeva
maakond oleks ära kadunud, siis oleksin olnud
nõus sellega, et Põltsamaa piirkond oleks üle
läinud Viljandi maakonnakoosseisu. Aga eelistan
Viljandimaale siiski Jõgevamaad, sest Jõgeva
maakonna koosseisus ei ole Põltsamaa piirkond
ääremaa. Viljandisse on siit kaugemale minna.
Liiklen bussidega ja Viljandiga on Põltsamaal
bussiühendus nõrk. Selles mõttes võiks Põltsamaa
piirkond kuuluda Tartumaa koosseisu, et näiteks
kiirabi on meil nagunii Tartu oma. Minu arvates ei
ole hea, kui liiga palju valdasidkokku liidetakse.
Ma arvan, et Järvamaale plaanitavas Imaverest
Albu ja Amblani ulatuvas suurvallas jääbpaljude
praeguste valdade jaoks keskus liiga kaugele.
Vald peaks olema selline nagu meil siin, kus
ümberkaudsed inimesed käivad linnas teenuseid
tarbimas. Tegelikult käivad ka paljud Imavere
ja Kõo inimesed Põltsamaal teenuseid tarbimas.

Anu,
juuksur, Vägari elanik

Siit Vägarist käivad pooled inimesed Jõ-
gevale, pooled Põltsamaale. Mina isiklikult
eelistan Põltsamaa valda kuulumist, kuigi
mu lapsed käivad Jõgevale kooli. Ma ei oska
oma eelistust põhjendada. Ilmselt on tegemist
sisetundega. Ma arvan, et kui Vägari oleks
sattunud Jõgeva valla alla, siis oleks siit las-
teaed ära kadunud ja siis oleks siinsed lapsed
pidanud Siimusti lasteaias käima hakkama.
Põltsamaa valla puhul seda hirmu ei ole, sest
Põltsamaa valla lasteaiad on siit selleks liialt
kaugel. Aga mul ei ole 4P liitumise vastu
midagi. Ma arvan, etkui 4P-d oleks sattunud
Viljandi maakonna koosseisu, siis poleks see
tavainimese jaoks midagi muutunud. Mul
poleks olnud ka midagi selle vastukui Kolga-
Jaani, Imavere võiKõo vald oleks liitunud 4P-
ga. Minu jaoks on
suuremaks tõm-
bekeskuseks Tar-
tu linn. Paljude
meditsiinliste
probleemide la-
hendamiseks tuleb
paratamatult Tar-
tusse minna. Ma
ei usu, et inimese
jaoks haldusrefor-
mi tõttu midagi
muutub.

AVO,
sotsiaaltöötaja,
Põltsamaa linna elanik

Kui 4P-d kokku lähevad, siis mul-
le see sobib. Kolga-Jaani, Imavere
jaKõo vald hüppasid alt ära. Minu
hinnangul oleksid ka need vallad
võinud Põltsamaa külge tulla, aga
nendele see vist ei meeldinud. Eks
Kõo valla eitav otsus kindlasti meid
selles mõttes mõjutab, et me ei saa-
nud täis 11 000 elanikku. Vanasti
ju Põltsamaa piirkond kuuluski
Viljandimaa koosseisu. Jõgeva-
maad polegi varem olnud, selle
sünnitas nõukogude võim. Minul
ei oleks midagi selle vastu olnud
kui 4P-d oleksid läinud Viljandi-
maa koosseisu. Samas suuremaks
keskuseks on põltsamaalaste jaoks
Tartu, eelkõige minnakse sinna
suuremat kaubavalikut otsima.
Kui praegu saaks valida Tartu ja
Jõgeva maakonna vahel, siis minu
valikuks oleks Tartu maakond.
Kui maakondliku valiku hulka
kuuluks ka Viljandi maakond, siis
mina valiksin Viljandi maakonna.
Kui ministeeriumite väljatoomise
plaan Tallinnast tõsine on, siis
mina endise põllumajandustöö-
tajana arvan, et Põltsamaal võiks
olla põllumajandusministeerium.

AIRE,
Saduküla elanik, müüja

Ma ei tea täpselt, mida peetakse silmas
tõmbekeskuse all. Mulle sobib tõmbekesku-
sena paremini Põltsamaa. Samas tundub, et
siitkandi rahvas hoiab siiski Jõgeva poole.
Väidetavalt olevat Saduküla rahvas aktiivselt
valdade liitumise teemal kaasa rääkinud ja
avaldanud soovi Jõgeva vallaga ühinemi-
seks. Mina lähtun valla kuuluvuse valikul sel-
lest, kui palju mul tegelikult vallakeskusesse
asja on. Saan omavalitsuste ühinemisest aru
selliselt, et eesmärgiks on saada suuremad ja
rikkamad vallad. Minu jaoks on Põltsamaa
õigem valik. Põltsamaal on ettevõtteid olu-
liselt rohkem. Müüjana tunnetan sellist suh-
tumist, et kui Saduküla piirkond Põltsamaa
vallaga ühineb, siis justkui siinsed elanikud
enam Jõgevale minna ei tohi. Minu arvates ei
muuda kuuluvus Jõgeva või Põltsamaa suur-
valda mitte midagi, sest ääremaaks jääb see
kant nagunii. Ma ei näe vahet, mis on selle
valla või maakonna nimi, kuhu Saduküla
piirkond kuuluma hakkab. Samas Põltsamaa
valla ühinemise soovi Viljandi maakonnaga
ma ei toetanud ega oska sellest soovist mi-
dagi arvata. Samuti ei oska ma arvata, mida
omavalitsuste
ühinemine üld-
se andma peaks.
Kui valdade ühi-
nemine midagi
paremaks muu-
dab, siis lasku
käia. Praegu ma
veel ei tea, kas
plaanitaval rah-
vaküsitlusel osa-
len. Kuid ilmselt
ma sinna siiski
lähen.

VILMAR,
potsepp, Pikknurme elanik

Kui lähtuda ainult Puurmani
kandist, siis ilmselt oleks ühi-
nemine Põltsamaa vallaga loogiline. Kui vaadata Saduküla
kanti, siis nende jaoks on Põltsamaa kauge. Neil on lihtsam
Jõgeva vallakoosseisu minna. Olen Saduküla inimeste juures
piisavalt käinud ja tean, et nad tahavad ikka Jõgeva alla min-
na. Saduküla kandil on Jõgevaga normaalneühendus. Samas
Puurmani vald kaotab sellega maksumaksjaid. Pisivaldasid
on ka muudes riikides ja ma ei saa aru, miks siis kõik vallad
hiigelsuured peavad olema. Minul on kodunt Põltsamaale
15 ja Puurmani alevikku seitse kilomeetrit. Loomulikult on
Põltsamaal kauplusi rohkem, kaubavalik suurem ja hinnad
tihti odavamad. Sellest et 4P-d Viljandi maakonnaga soovisid
liituda, ei oska ma midagi arvata. Kui Puurmani inimene
tahab saadaparemat meditsiinilist teenust, siis läheb ta Tar-
tusse. Sama kehtib parema kaubavaliku kohta, eelkõige just
ehitusmaterjalide osas. Ka meelelahutust minnakse sageli
Tartusse tarbima. Samas on suures linnas oma probleemid
alates parkimisest. Kunagi kaugel kolhooside-sovhooside
ajal oli Puurmani inimeste jaoks atraktiivne koht Laeva,
Puurmani inimesed käivad sinna tööle praegugi. Põltsa-
maaga oleme nagunii ära harjunud ja seal on ka piisavalt
töökohti. Minu valikuks oleks liitumine Põltsamaa vallaga.
Tegelikult oleks hea, kui Puurmani vald liituks niiLaeva kui
Põltsamaa vallaga.Kokku läbisid ajakirjanikud sel päeval 122 km. KÜSIS: Toomas Reinpõld PILDISTAS: MATI ALEV
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Marten Liiv avas hooaja Eesti
rekordiga

Laupäeval Saksamaal Inzellis
toimunud hooaja avavõistlus-
tel püstitas Marten Liiv ajaga
3.55,51 uue Eesti rekordi 3000
meetri distantsil.

Kaspar Kaljuvee poolt mullu
Berliinis püstitatud endist rah-
vusrekordit parandas adaverela-
ne 4,12 sekundiga, eelmise aasta
veebruaris Minskis sõidetud
isikliku rekordi sõitis ta aga üle
4,65 sekundiga.

Hollandlasest kolmekordse

olümpiavõitja Sven Krameri
(3.39,02) võiduga lõppenud
võistlustel sai 19aastaneMarten
Liiv kahekümne osavõtja hulgas
12. koha.

Saskia Alusalu sai Inzellis
naiste 3000 meetri distantsil
ajaga 4.23,05 kahekümne ühe
osaleja seas 16. koha. Esikoha
võitnud Antoinette de Jong
(Holland) läbis kolm kilomeetrit
4.03,25ga.

Mati Alev

Kaheväravaline kaotus jättis
Motiivi medalita

Neidude U17 vanuseklassi
Eesti jalgpallimeistrivõistluste
viimases voorus kaotas Põltsa-
maa SK Motiiv võõrsil Tallinna
Florale 1:3 ning lõpetas turniiri
neljanda kohaga.

Flora võitis avapoolaja Valeria
Liigi ja Luisa Klaari väravatest
2:0. Mängu 61. minutilvähendas
oma tänavuse hooaja esimese
värava löönud Sandra Vaher
kaotusseisu minimaalseks, kuid
kümme minutit hiljem tegi Dona-
Ly Sinimeri mängu lõppseisuks
3:1.

Meistrivõistluste lõplik pa-
remusjärjestus: 1. Tallinna JK
Legion 40 p, 2. Saku Sporting
37 p, 3. Tallinna FC Flora 36 p,
4. Põltsamaa SK Motiiv 36 p, 5.
TallinnaFC Ajax 24 p, 6. Nõmme
Kalju FC 19 p.

Silver Nõmmiksaare juhen-
datav Põltsamaa Motiiv jäi oma
debüüthooajal medalita väga
napilt. Võrdse punktisummaga
turniiri lõpetanud Flora jaMotii-

vi paremusjärjestuse määramisel
sai otsustavaks omavaheliste
mängude väravate vahe. Kuna
juunikuus Põltsamaal toimunud
eelmine omavahelinekohtumine
lõppes Motiivi “vaid” 2:1 võidu-
ga, kuulusidki pronksmedalid
pealinna naiskonnale. Kui Mo-
tiivi pallurid oleks näiteks ühes
neist kohtumistest löönud veel
ühe värava, oleks arvestatud
juba üldist väravate vahet, see
näitaja oli aga põltsamaalastel
juba selgelt parem – Motiivil
63:19, Floral aga 36:16.

Sel nädalal mängivad Põltsa-
maa naiskonna liidrid Mariana
Kees ja Kristiina Aria Eesti U17
vanuseklassi koondise koos-
seisus EM-võistluste valiktur-
niiril. Ungaris peetava turniiri
avakohtumises kaotas Eesti
Poolale 0:7, teises mängus jäädi
võõrustajatele alla 1:3. Tänases
viimases mängus kohtub Eesti
Aserbaidžaaniga.

Mati Alev

Saalihokiliiga avamäng laupäeval
Jõgeval

Sel nädalavahetusel tehakse
algust 22. Eesti saalihoki meist-
rivõistlustega. Laupäeval Virtuse
spordikeskuses peetavas Paf
saalihokiliiga avakohtumises on
vastamisi Jõgeva SKTähe/Olivia
ja Sparta Team Automaailm,
mäng algab kell 19.

Saalihoki meistriliigas teeb sel
hooajal kaasa kümme meeskon-
da, kes mängivad kahes tugevus-
grupis. A-meistrisarjas osalevad
SK LINK/Saku, EMÜ SK, TTÜ
SK, Sparta Team Automaailm

ja Jõgeva SK Tähe/Olivia, B-
meistrisarjas EMÜ SK II, Jõgeva
SK Tähe/Olivia II, Viimsi Kepp,
Jäneda SK ja Peikko.

A-meistrisarjas peetakse
neljaringiline kodus ja võõrsil
mängudega põhiturniir, mil-
lele järgnevad kolme võiduni
peetavad poolfinaalid ja finaal.
B-meistrisarja põhiturniir on
kaheringiline, poolfinaalides ja
finaalis selgub võitja ühe koh-
tumisega.

Mati Alev

Kärtyn Kaljusalu ja Kaisa Kukk
murdmaajooksus võidukad

Laupäeval toimusid Jõulu-
mäel Eesti murdmaajooksu ka-
rikavõistlused, meeste ja naiste
pikematel distantsidel selgusid
ühtlasi ka Eesti meistrivõistluste
paremad.

Tüdrukute B-klassi 1,5 km
distantsil võitis esikoha ajaga
5.25 lõpetanud Kärtyn Kaljusalu
(pildil) (Jõgeva KJK Harta), kes
edestas lõpujoonel sekundiga
Kaidy Kaasikut ning nelja sekun-
diga Keidy Kaasikut (mõlemad
KJK Järvala). 13aastane Kärtyn
Kaljusalu võitis Eesti karikavõist-
lustel esikoha teist aastat järjest,
mullu oli ta kiireim C-klassi 500
meetri jooksus.

Naiste 8 km distantsil tuli
Eesti meistriks Kaisa Kukk (SK
Treeningpartner). Ajaga 30.26
lõpetanud Kukk edestas 27 se-

kundiga Rio olümpial triatlonis
võistelnudKaidi Kivioja, kolman-
da koha sai 31.08ga Mari Boikov.
Jõgevalt pärit Kaisa Kukele oli
see karjääri kolmas Eesti meist-
ritiitel.

Mati Alev

Põnevuslahingu võit viis
“Hundid” III liigasse
Eesti jalgpallimeistrivõistluste neljanda liiga tur-
niiri viimase vooru kohtumises alistas FC Jõgeva
Wolves pühapäeval Viljandis sealse jalgpalliklubi
Tulevik III meeskonna 4:3. Veel kaks minutit enne
normaalaja lõppu kaotusseisus olnud “Huntidele”
tagas üleminutitel saadud võit järgmiseks hoo-
ajaks otsepääsme kolmanda liiga turniirile.

Mati Alev

Viimase vooru eel edestas tur-
niiritabelis teisel kohal olnud
Viljandi Tuleviku III meeskond FC
Jõgeva Wolves’i kahe punktiga. Et
otsepääsu kolmandasse liigasse
tagasid vaid turniiri kaks pare-
mat, kolmanda kohaga hooaja
lõpetanud meeskonnal seisavad
aga veel ees üleminekumängud
kolmanda liiga lõunatsooniküm-
nenda meeskonnaga, oli kaalul
palju. Kodumeeskonnal piisas
edasipääsuks viigist, külalistel oli
hooaja rahuliku südamega lõpe-
tamiseks aga kindlasti vaja võitu.

Viljandlased olid “Huntidest”
küll tabelis eespool, kuid palliplat-
sil polnud nad veel neid alistada
suutnud – aprillikuus Viljandis
peetud esimese omavahelise koh-
tumise võitis Wolves 4:2, juunis
mängiti Tulevik aga koduväljakul
üle tulemusega 3:1.

Viljandi linnastaadionilpeetud

mängu avapoolaeg lõppes 1:1
viigiseisus. Skoori avas kohtumise
22. minutilTuleviku ründaja Reio
Sinka, seisu viigistas üksteist mi-
nutit hiljem oma tänavuse hooaja
esimese värava löönudErik Kesa.

Kohe teise poolaja algul oli
“Huntidel”kasutada karistuslöök,
mis ka edukalt 2:1 eduseisuks
vormistati.Andrei Zevakini poolt
karistusalasse löödudpalli suunas
47. minutil peaga väravasse Lauri-
Robert Indus. Jõgeva meeskon-
nale soodne seis siiski kuigi kaua
tablool ei olnud, juba 54. minutil
viigistas Raido Roman taas seisu
ning 66. minutil viis teise taba-
muse kirja saanud Reio Sinka
kodumeeskonna 3:2 juhtima.

Wolvesi meeleheitliksurve kan-
dis vilja kohtumise 88. minutil.
Kristo Päkko pommlöögist tulnud
palli suutis väljakuperemeeste
väravavaht nurgalöögiks tõrjuda.
Nurgalöögijärgses saginas tabas
aga ära oma võimaluse mõned

minutid varem vahetusest välja-
kule tulnudMarko Meripuu, kelle
löögist lendaski pall väravasse. Ka
Meripuu jaoks oli see esimeseks
Wolves’i särgis löödud väravaks.

3:3 viigiseis sobis ikkagi roh-
kem väljakuperemeestele, ometi
ei suutnud nad nüüdki seisu
hoida. Esimesel üleminutil lõi
Tuleviku kaitsja Siim Siimson
karistusalas Stenver Kleimann-
Leimannile vastu jalgu ning teenis
teise kollase kaardi. Väljaku-
kohtunik Jako Arula määratud
11 meetri karistuslöögi saatis
tsooniturniiriedukaim väravakütt
Stenver Kleimann-Leimann kind-
lalt väravasse ning viis Wolves’i
4:3 juhtima. Järgnenud minutitel
oli jõgevalastel veel mõned head
võimalused, kuid Lauri-Robert In-
duse ja Kervin Kulli löögid suutis
Tuleviku väravavaht tõrjuda.

Jõgevalaste rõõmupidu pärast Stenver Kleimann-Leimanni täpset penaltit. FOTO: LY UNGA

Laupäeval avatakse
maakonna esimene viburada
Laupäeval peetakse Jõgeva vallas Väljaotsa külas
asuva Väljaotsa talu maadele rajatud viburaja ava-
võistlus. Vanade vibusõprade kõrval on uut nelja-
teistkümne loomamärgiga rada oodatud proovima
ka kõik teised liikumishuvilised, kes endale põne-
vat harrastust soovivad leida.

Mati Alev

MTÜ Vooremaa Viburada ju-
hatuse liikme Tiina Laurissoni
sõnul on kõigil huvilistel võima-
lik Siimusti lähedal asuval uuel
rajal vibuga laskmist proovida
juba homme õhtul. “Kui koha-
lik rahvas huvi tunneb, teen
reede õhtul kella poole kuuest
instruktaaži kõigile neile, kes ei
ole varem vibu lasknud,” lausus
Laurisson, kes on maastikuvibu
laskmisega tegelenud juba ka-
heksa aastat.

Harjutusväljakut saavad huvi-
lised kasutada ka võistluspäeva
hommikul. “Registreerimine

algab kell 10.30 ning võistlu-
sed avatakse kell 11.45,” ütles
veteranide maastikuvibu MM-
võistlustel möödunud aastal kaks
medalit võitnud Laurisson.

Vahelduval maastikul kulgev
neljateistkümne märgiga rada
on umbes 1,3 kilomeetrit pikk,
võistlusformaadis läbitakse see
kaks korda. “Raja läbimiseks
kulub kolm tundi või natuke roh-
kem,” selgitas Tiina Laurisson.
“Poole neljast pakume kõigile
osavõtjatele lõunasööki, võistlus-
te lõpetamine ning paremate au-
tasustamine algab poole viiest.”

Tiina Laurissoni sõnul on
maastikuvibu võistlus jõukoha-

ne ka lastele ja algajatele. “Nii
lapsed kui ka need, kes varem
pole vibu lasknud, saavad märgi
tabamistproovida lähemalt, sest
muidu ei tekiks neil teistega
võrreldes võistlusmomenti,”
lausus ta.

Sihtmärkidena on Väljaotsa
talu viburajal kasutusel nii 3D
loomamärgid kui ka paber-
märgid, kus on peal loomade
kujutised. “Laskmiseks kasuta-
takse traditsioonilist pikkvibu,
n-ö Robin Hoodi vibu,” lausus
Laurisson, kelle sõnul võivad
osalejad kasutada nii oma laske-
varustust kui ka kohapealt leida
endale sobiva vibu.

Järgmisel aastal planeerib Tiina
Laurisson Jõgevamaalkorraldada
ka maakonda hõlmava maas-
tikuvibulaskmise võistlussarja.
“Maastikuvibu sobib siiakanti häs-
ti, siin on palju ilusaid kohti, kus
selliseid võistlusi saaks korraldada
– näiteksKassinurmes, Laiusel või
Kuremaal,” ütles Tiina Laurisson.

Torma langes
karikavõistlustel
konkurentsist

Eesti korvpallikarikavõistluste
kaheksandikfinaali korduskoh-
tumises kaotas SK Torma Sport
Tallinnas vaid ühe punktiga 66:67
(16:22, 18:18, 18:11, 14:16) Be-
toonimeistrile.

Avakohtumise 17 punktiga
kaotanud Torma läks 47 sekundit
enne lõpusireeni Fredi Parkeri
vabaviskest 66:65 juhtima, kuid
Heigo Ermi õnnestunud lähivise
viis väljakuperemehed taas ette.
Viimastel sekunditel oli nii Johan-
nes Välbil kui ka Marten Järvikul
võimalus nappkaotusseis võiduks
pöörata, kuid meeste visked ei
tabanud.

Torma mängijatest oli 20 punk-
tiga resultatiivseim Fredi Parker.
Johannes Välb lisas meeskonna
arvele 11, Marten Järvik 9 ning
Jaanus Annok 8 punkti. Võitjatest
oli 15 punktiga parim Margus
Klementsov.

Eesti meistrivõistluste esiliigas
peab Torma Sport avakohtumise
21. oktoobril, kui koduhallis
minnakse kell 20 vastamisi Tartu
Kalev/Estikoga. Alagrupiturniiril
on Torma vastasteks veel Paide
Viking Window, Kohila/Telia SK,
Tamsalu Los Toros ja EMÜ SK.

Mati Alev

Rogainil ligi
kaheksasada
osalejat

Laupäeval Jõgevamaal Sõõrul
peetud 17. TA OK rogainil trotsis
vihmast ilma 311 võistkondakok-
ku 768 osalejaga.

Ehkki napi viie soojakraadiga
sombune, tuuline ja ajuti üsna
tiheda sajuga ilm võistlejaid ei
soosinud, pakkusid rasked olud
võimalusi eneseületamiseks.

Üldvõidu saavutasid Sander
Mirme ja Ain Fjodorov, kes nelja-
kümnest maastikule paigutatud
kontrollpunktist jõudsid joosta
läbi 37, kogudes 132 punkti.
Sportrec GPS jälgimisseadme järgi
läbisid nad kaheksa tunni pikkuse
kontrollaja jooksul vihmamärjas
metsas 69,5 kilomeetrit. Sander
Mirme (Tartu) on Euroopa meister
rogainis 2015. aastast, Ain Fjodo-
rov (Otepää) on tuntud orientee-
ruja ja seiklussportlane. Teise koha
said veteranistaatusesse jõudnud
eliitorienteerujad Olle Kärner ja
Andreas Kraas 121 punktiga, kol-
mandad olid 115 punktiga Joosep
Tammemäe jaKaupo Tammemäe.

Segavõistkondadest olid pari-
mad Tõnis Piirisild jaInga Siegert,
naisvõistkondade seas võitsid
esikoha Evelyn Himma ja Merike
Mets.

Lauri Leppik
TAOK rogaini peakorraldaja

Etapivõit Maldon
Haljasele

Jõgeva Kabeklubi seeriavõist-
luse 5. etapp kulges pingeliselt
ja kokkuvõttes lõpetas turniiri
võrdselt 13 punktiga koguni neli
kabetajat. Lisakriteeriumid andsid
etapivõidu kundalasele Maldon
Haljasele, järgnesid Enno Eerma,
IndrekKuusk (Elva) ja OrmeKaul
(Rakvere). Viiendaks jäi tartlane
Algo Laidvee 12 punktiga.

Kokkuvõttes on kindlalt liidri-
kohal 70 punkti kogunud Enno
Eerma, järgnevad Maldon Haljas
59, Kaljo Siimer 57, Kaarel Ots
46, Orme Kaul 44 ja Algo Laidvee
39 punktiga.

Laupäeval 15. oktoobril alguse-
ga kell 10 toimub spordikeskuses
Virtus seeriavõistluse 6. etapp.

JÕGEVA KABEKLUBI
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Neljanda liiga lõuna
piirkonna lõplik tabeliseis:
1. Tartu JK Tammeka U19

45 p
2. FC Jõgeva Wolves 35 p
3. Viljandi JK Tulevik III 34 p
4. FC Helios Võru 28 p
5. FC Elva II 26 p
6. FC Helios Tartu 14 p
7. SK Roosu 2 p



KULTUUR

Hussar on seenelt tagasi
Neli aastat tagasi tuli Toomas Hussar avalikkuse
ette oma debüütmängufilmiga “Seenelkäik”. Nüüd
on Hussar, piltlikult öeldes, seenelt tagasi: 22.
septembrist jookseb Eesti kinodes tema teine film
“Luuraja ja luuletaja”. Seda vaadates selgub, et
“Seenelkäigu” edu polnud juhuslik. Hussar oskab-
ki filme teha.

Riina Mägi

Kui “Seenelkäigus” viis Hus-
sar vaatajad poliitikamaailma
telgitagustesse, siis oma tei-
se filmi peategelaseks on ta
valinud luuraja. Õigupoolest
on filmil kolm põhitegelast:
peale luuraja Gustav Tuki (Jan
Uuspõld) veel luuletaja Miku
Tähn (Rain Tolk) ja kaunis
mustlanna Nala (Lana Vatsel).

Gustavi ja Nala kohtumine
näib algul juhuslikuna, ent
peatselt selgub, et tegelikult
on Nala Vene salaluure agent
ja Gustavile sihilikult “ette söö-
detud”. Et vastase plaanidele
paremini jälile saada, annab
ülemus Gustavile korralduse
jätkata Lanaga suhtlemist,
nagu poleks midagi juhtunud.

Ja nii saabki alguse topelt-
mäng, mis tavalises spiooni-
filmis oleks lihtsalt põnev, aga
mis “Luurajas ja luuletajas” on
ka pööraselt naljakas. Kusjuu-
res tükati ei saa vaataja ise ka
aru, mida ta naerab, sest keegi
ju midagi naljakat öelnudpole:
näitlejate suust kõlavad vaid
mingid triviaalsed lihtlaused.
Aga selles kontekstis, millesse
need asetatud on, ajavadki
need naerma.

Gustavi ja Nala suhte areng
on muidugi üldse absurdihuu-
mori meistriklass. Mõlemadon
saanud ülemustelt käsu suhe
intiimsemaks ajada, ent Gustav
on lähisuhtluses naistega täie-
lik äpu. Filmi üks tipphetki on
see, kui Nala ja Gustav viimase
korteris seebiseriaali vaatavad,
konutades kumbki oma dii-
vaniotsal, ning kui kahe riigi
luurajad seda totaalset igavust
salakaamera vahendusel jälgi-
ma peavad.

Lõpuks tuleb Eesti luuraja
ja Vene agendi suhetesse siiski
läbimurre. Kuidas Gustav Nala
lõpuks voodisse saab ja mis
rolli mängib selles riidekapp,

seda ma ei hakka ära rääkima.
Minge vaadake kinos ise, oma
aruga te seda välja igatahes
ei mõtle.

Teejuht “päris” ellu

Aga kui ülemused on läbi-
murret suisa nõudnud, siis
tulemus on nende soovidele
vastupidine: Gustav ja Nala
armuvad teineteisesse tõeliselt
ning sestpeale on nad lojaalsed
pigem teineteisele kui oma
ülemustele. Luuremissioon on
täielikult läbi kukkunud, ent
sellele ei saa jätta ka n-ö lahtisi
otsi. Nii et traagikat on selles
filmis ikka ka.

Ent mis on kogu sellel spioo-
nisaagaga pistmist luuletajal
Miku Tähnil? Teda näeb Gus-
tav algul vilksamisi kohvikus,
seejärel avastab ta aga mehe
ühelt oma kolleegide poolt
jälitustegevuse käigus tehtud
fotolt (sinna on ta siiski jää-
nud juhuslikult) ning läheb
teda info saamiseks küsitlema.
Gustavi külaskäik boheemlaste
kommuuni, milles Miku elab,
on üks selliseid stseene, mis
vaataja oma vaimukusega mõ-
nust nurruma paneb. Gustavi
enda disaini viimase moeröö-
gatusena mõjuva korteri kõrval
mõjub kommuun nagu öö päe-
va kõrval. Või õigupoolest vas-
tupidi. Kergemalt saab hingata
ju just kommuuni segasumma-
suvila atmosfääris, mis siis, et
keegi kuskil norskab ja keegi
kitarri tinistab ning taburetti
tuleb enne katsuda, kui sellele
peale istud. Ka Gustav ja Miku
ise on täielikud antipoodid:
Gustav kohustustele ja kodu-
maa teenimiselekeskendunud,
Miku lillelapselikult süüdimatu
ja valmis lihtsalt vastu võtma,
mida homne päev toob. Ka
temal on siiski eesmärk: väl-
ja anda luulekogu. Ainult et
kommuunis pole kunagi kin-

del, et käsikirja kallal töötada
saad. Sest mõnikord võib tulla
näiteks Endel Žižekit (ehk siis
sloveenlasest filosoofi Slavoj
Žižeki mõnd teost) otsima tulla
ja peatse äramineku asemel
kaheks päevaks jaurama jääda,
sest ungarlannast kommuuni-
liige on talle ettevaatamatult
palinkat valanud.

Nagu vastandid tihti tõmbu-
vad, nii sõlmub ka Gustavi ja
Miku vahel omamoodi sõprus.
Miku on Gustavile justkui
teejuht “päris” ellu. Siinko-
hal tuleb märkida, et kui Jan
Uuspõldu on kogu aeg heaks
koomikuks peetud, siis Rain
Tolk, kellele näitlemine on
pigem hobi (“päriselus” on
ta filme ja reklaame tootva
Kuukulgur Film OÜ osanik),
on selles osas täielik avastus.
Filmides on ta kaasa teinud
varemgi, aga siis on ta olnud
pigem selline “psühhedeelne”
tegelane. Nüüd tuleb välja,
et ta on ka geniaalne koomik.
Selline, kellel pole vaja üldse
pingutada, et naljakas olla, ta
lihtsalt on.

Ei lähe lamedaks

“Luurajas ja luuletajas” ei
vastandu siiski ainult luurajate
ja luuletajate maailm, vaid seal
ajavad asju ka eri rahvusest
inimesed. Vene luurajaid on
kujutatud niiklišeelikult, et sii-
lilegi on selge: see on nali. Nii
et nemad võib n-ö rahvuslikus
plaanis mängust välja jätta.
Küll aga tekib filmis tükati
lõbus ja tükati mõtlema panev
eestlaste ja mustlaste karakteri
ja ilmavaate võrdlus. Näeme,
kuidas Gustavi korteri steriilne
atmosfäär täitub Nala poolt
kokku tassitud kireva-helkiva
tränaga ja kuidas Gustav sel-
lest marru läheb. Näeme ka,
kuidas Nala oma ülemusele
kurdab, et eestlaste puhul tema
varasemad, Zagrebis järele
proovitud töövõtted ei mõju,
sest nad on… lihtsalt eestla-
sed. Ning lõpuks prahvatab
edasipüüdlik noor mustlanna
välja tõe: ta tuli Eestisse, kus
mustlasi pole, et lõpuks n-ö tsi-
viliseeritud inimese elu elama
hakata, aga leidis luuletajate ja
muude boheemlaste näol eest
veel mustlasemad mustlased,

kui mustlased ongi.
Hussar teeb oma filmis nalja

nii luurajate kui luuletajate, nii
eestlaste kui ka mustlaste ar-
vel, ent ta ei libastu hetkekski,
ei lähe lamedaks ja labaseks
või kuku materdama. Tema
pila on maitsekas ja heataht-
lik. Eestlaste teemale paneb
Hussar uhke punkti filmi lõ-
pustseeniga, milles Gustavist
rasedaks jäänud Nala Eestist
lahkuda otsustab ning lennu-
jaamakohvikus jooki tellib. Kui
kohvikuneiu (tumedanahaline,
muuseas) sõbralikult küsib, kas
sündimas on poiss või tüdruk,
vastab Nala pikemalt mõtlema-
ta: “Eestlane!” Ja tema hääle-
toonist võib välja lugeda mida
iganes. See nali, ma ennustan,
läheb rahva sekka. Nii et seitse
aastat tagasi kirjastuse Pegasus
poolt üllitatud raamatust “Kil-
lud legendaarsetest Eesti filmi-
dest” tuleks viivitamatult välja
anda täiendatud kordustrükk.

Lõpetuseks niipalju, et filmis
“Luuraja ja luuletaja” teeb
väikese, aga ilusa rolli ka Jõ-
gevalt pärit näitlejatar Mari
Abel. Ta mängib Gustav Tuki
naiskolleegi Siirit. Teksti on tal
vast kolme lause jagu, kui se-
dagi. Nii tuleb tal kogu sõnum
publikule edastada silmade,
näoilmete ja kehaga ning ta
saab sellega suurepäraselt
hakkama. Äratundmisrõõm
tabab jõgevamaalast ilmselt
ka siis, kui ta näeb boheem-
laste kommuuni seinal koopiat
tänavakunstnik Edward von
Lõnguse grafitist “Sure, koer!”
mille original kaunistab Jõge-
va majandusühistu Palamuse
kaupluse seina.

“Luuraja ja luuletaja”
* Tootja: stuudio Allfilm
* Režissöör ja stsenarist

Toomas Hussar, operaator Rein
Kotov, kunstnik Kristiina Lõuk,
monteerija Tambet Tasuja,
produtsent Ivo Felt

* Osades: Jan Uuspõld, Rain
Tolk, Lana Vatsel, Peeter Ja-
lakas, Pääru Oja, Priit Võige-
mast, Mari Abel jt

* Pikkus 95 minutit
* Esilinastus juulis Karlovy

Vary filmifestivalil, Eesti esili-
nastus toimus 21. septembril

Jan Uuspõld (Gustav Tukk) ja Rain Tolk (Miku Tähn) Toomas Hussari filmis “Luuraja ja luuletaja”. FOTO: STUUDIO ALLFILM

Berliinlannade akvarelliduett
Jõgeva linnaraamatukogus

Jõgeva linnaraamatukogu
teise korruse lugemissaal on
taas akvarelli päralt: nädal ta-
gasi avati seal näitus pealkirjaga
“Lääne-Berliini akvarellistide
duett”. Dueti moodustavad Re-
nate Pfrommer ja Lilo Gericke-
Zaki, kelle töid on Jõgeva publik
saanud nähaka mõnelvarasemal
ühisnäitusel.

Berliinlannade näitus sai teoks
Jõgeva akvarelligalerii Kala
vahendusel. Renate Pfrommer
ja Lilo Gericke-Zaki on Kala
omaniku Gennadi Lapini head
tuttavad: nad on koos viibinud
nii mõneski rahvusvahelises
kunstilaagris. Eestis käisid nad
viimati möödunud suvel. Nad
osalesid Lapini kutsel galerii
Kala poolt Luual korraldatud
akvarellilaagris. Juhendamist
nad ei vajanud, sest on mõlemad
professionaalsed kunstnikud ja
teeninud leiba ka kunstiõpeta-
jana.

Lilo Gericke-Zaki on lõpetanud
Berliini pedagoogilise kõrgkooli
jakunstiülikooli ning tegutsenud
kaua aega kunstiõpetajana. Prae-
gu on ta vabakutseline. Renate
Pfrommer on õppinud Berliini
kunstiülikoolis suisa mitmel
korral, ent vahepeal täiendas ta
end ka USAs Floridas tegutsevas
Atlandi ülikoolis. Tema on juba
veerand sajandit olnud Steglitzi
ja Zehlendorfi rahvaülikooli
lektor ning korraldanud kunsti-
ja kultuurireise kogu Euroopa
piires. Nii Renate kui ka Lilo
näituste nimistu on pikk ja
mõlemad on ka palju reisinud.
Sellest annab tunnistust Jõgeva
väljapanekki.

Iseloomulikud motiivid

Renate Pfrommeri tööde hul-
gas on näiteks Tais ja Sri Lankal,
aga ka Aafrika riikides maalituid.
Igalt poolt on ta leidnud ise-
loomulikke motiive: Aafrikast
tüsedaid savannipuid, Taist napis
rõivastuses neiu, kes kannab
punaseid saapaid jne. Oluline
on tabatud nappide vahenditega.

“Renate on ekspressiivsem,
võtab reisides saadud muljeid
jõulisemalt vastu ja annab neid
ka jõulisemalt, värvilisemalt eda-

si,” ütles Gennadi Lapin. “Eriti
meeldivad mulle tema kaks hea
koloriidiga poolabstraktset teost,
“Õitseaeg” I ja II.”

Lilo Gericke-Zaki on Lapini
hinnangul väljendusviisilt ra-
hulikum ja tasakaalukam. Tema
tööde hulgast võib leida näiteks
Leedus Nidas maalitud motii-
ve, aga ka Luual jäädvustatud
moonid.

Jõgeva akvarellisti Eike Salu
sõnulkuuluvad Lilo Gericke-Zaki
jaRenate Pfrommeri siinse näitu-
se formaadilt suhteliselt väikesed
tööd enamasti reisivisandite
žanri ja neid ei saagi võrrelda
suureformaadiliste ateljees (ja
spetsiaalselt näituste jaoks) teh-
tud maalidega.

Vabadus ja värskus

“Nende tugevus on vabadu-
ses, värskuses ja spontaansuses.
Need on paberile püütud muljed,
emotsioonid, mitte näitusekülas-
tajatele imponeerimise soovist
kantud viimistletud tööd,” ütles
Eike Salu.

Tema sõnul on tore, et ka täna-
päeval keegi looduses maalimas
käib. Nüüd on jurohkem kombeks
teha kohapeal fotod ning maali-
da nende järgi kodus. Mõnikord
tehakse kohapeal ka visandlik
töö ning selle järgikodus suurem
näitusetöö. Aga Eike Salu teab
omastkäest, et väikesele visandile
talletatud emotsiooni ei õnnestu
kaugeltki iga kord suurele tööle
üle kanda. Renate ja Lilo Jõgeva
näituse töödes on aga kõik koha-
peal saadud emotsioonid ehedal
kujul olemas.

Eike Salu tunnustasberliinlan-
nasid ka selle eest, et nad aasta-
kümneid õpetajatööd teinuna ise
maalimise soovi pole minetanud.

“Õpetamine jakoolitöö neela-
vad tõesti niivõrd palju energiat,
et sealt kõrvalt kunsti teha on pa-
ras eneseületamine,” ütles Eike
Salu, kes ka ise aastakümneid
õpetaja olnud.

Näituse “Lääne-Berliini ak-
varellistide duett” korraldamist
toetas Eesti Kultuurkapitali Jõ-
gevamaa ekspertgrupp. Näitus
jääb Jõgeva linnaraamatukogus
avatuks 24. novembrini.

Akvarelligalerii Kala omanik Gennadi Lapin kahe
berliinlanna, Renate Pfrommeri jaLilo Gericke-Zaki näitust
tutvustamas. FOTOD: RIINA MÄGI

Renate Pfrommeri savannimotiiv Aafrikast.

Vooremaa6lk 13. oktoober 2016



IN MEMORIAM MART UUDLA
(19. september 1927-6. oktoober 2016)

Täna saadetakse viimsele
teele kunagise Jõgeva rajooni
suurima majandi, Jõgeva näi-
dissovhoosi kauaaegne direktor
Mart Uudla. Ta juhtis seda
majandit ligikaudu veerand
sajandit.

Nagu Oskar Luts, oli ka Mart
Uudla sündinud Kuremaa val-
las Järvepera külas, ainult et
kolmkümmend aastat hiljem:
19. septembril 1927. Tema lap-
sepõlv möödus Molluka talus,
kus ta hakkas varakult karjas
käima ja muid talutöid tegema.
Pärast Kuremaa vallakooli lõpe-
tamist asus ta õppima Kuremaa
kontrollassistentide koolis,
mis jäi sõja puhkemise ja kooli
sulgemise tõttu lõpetamata.
Kui kool taas avati, hakkas see
kandma Kuremaa loomakasva-
tuse tehnikuminime ja sealt sai
Uudla 1946. aastal zootehniku
diplomi. Samal sügisel astus ta
Väimela tehnikumi ja sai sealt
aastaga agronoomikutse. Hil-
jem lõpetas ta kaugõppes Eesti
Põllumajanduse Akadeemia.

Oma töömeheteed alustas
Mart Uudla 1947. aastal ag-
ronoomina Peasordiviljasalve
Tartu põhivarupunktis. Hiljem
täitis ta Peasordiviljasalve süs-
teemis ka vastutusrikkamaid
ülesandeid.Linnaelu maamehe
hingega Uudlale siiski ei sobi-
nud ja 1952. aastal tuli ta Jõ-
geva sordiaretusjaama direktori
asetäitjaks tootmisalal. 1956.
aastal määrati ta sordiaretus-
jaama katsemajandi zootehni-
kuks, aasta hiljem pandi tema
peale ka direktori kohustused.
1961.aastast juhtisMart Uudla
direktorina sordiaretusjaama
põllumajandustootmisega tege-
leva üksuse baasil moodustatud
Jõgeva näidissovhoosi. Selles
ametis püsis ta kuni pensionile
jäämiseni 1987. aastal.

Mart Uudla on raamatus
“Põllumehed Kalevipoja tegude

maalt” ära toodud intervjuus
meenutanud, et läks tööle alati
pool tundi enne tööpäeva algust,
st pool kaheksa, et lahendamist
ootavatesse probleemidesse
põhjalikumalt süveneda. Ja
probleeme jätkus, sest Jõgeva
näidissovhoos paiknes omal ajal
18 000 hektari suurusel maa-alal
ja oli jagatud üheksaks toot-
misüksuseks: Kalevi, Painküla,
Jõgeva, Õuna, Võidu, Ellakvere,
Tooma, Pedja ja Vaimastvere osa-
konnaks. Kõigis neis tegeldi nii
taime- kui ka loomakasvatusega.

Majandis töötas üle viiesaja
inimese. Üheks vaevanõudva-
maks tööks majandi juhtimisel
oli tollal varustamine: pidevalt
tuli pead murda, kust saab kü-
tust, kust väetist. Mart Uudla
majandijuhiks olemise ajal ehi-
tati rohkesti tootmishooneid:
uued laudadkerkisid Ellakverre,
Võitu, Mammule, Mõisamaale ja
majandikeskusse Jõgeva alevik-
ku. 1987. aastal, mil Mart Uudla
direktoriametimaha pani, andis
majand 2,6 miljonit ruba kasu-
mit. Sissetulek tulipiima ja liha,
samuti sordiseemne müügist.

Endine kolleeg Jõgeva näidis-
sovhoosist Lembit Simmulmann
kinnitas, et Mart Uudla oskas
majandijuhina inimesed tööle
panna. Vene keeles polnud ta
muidu kõige tugevam, aga lau-
se “Rabotatj nado” ehk “Tööd
tuleb teha” oli ta hästi selgeks
õppinud.

Mart Uudla oli inimlik inime-
ne: ühtaegu nõudlik ja sõbralik.
Vahel “paukus” ka, aga pikka
viha ei pidanud. Hiljemalt
järgmisel päeval võttis sellel,
kellega pahuksisse oli läinud,
rahulikult nööbist kinni ja üt-
les: “Kuule, mina teeksin selle
asja niimoodi ära. Kuidas sina
teeksid?”

Värvikal isiksusel võib ollaka
värvikaid hüüdnimesid. Mart
Uudlat kutsuti Lembit Simmul-
manni sõnul vahel Mogri-Mär-
diks ja vahel Mullika-Mardiks.
Mogri-Märdiks kutsuti teda
sellepärast, et ta raha kuigi
hea meelega välja ei andnud,
Mullika-Mardiks aga sellepä-
rast, et ta armastas hommikuti
karjakoplis mullikaid vaatamas
käia ning viis neid vaatama ka
kõik oma külalised. Ning mitte
asjata: Jõgeva näidissovhoosil
oli heal tasemel mustakirju kari
ja just Uudla oli selle tõu ma-
jandisse tooja. Ehkki õppinud
oli ta nii agronoomiat kui ka
zootehnikat, oli ta hingelt siiski
rohkem zootehnik.

Mart Uudlat tunnustati tema
töö eest omal ajal teenelise
põllumajandustöötaja tiitli-
ga, samuti kahe Tööpunalipu
ordeniga ja ordeniga Austuse
märk. Pensionipõlves juhtis
Mart Uudla mitme aasta jooksul
jõgeva pensionäride ühendust.

Koos abikaasa Ernaga, kes
oli ametilt zootehnik-selektsio-
näär, kasvatas Mart Uudla üles
neli last. Kuni Erna lahkumiseni
(1991) jõudsid Uudlad ühist
eluteed käia 43 aastat.

Mart Uudla oli aastaküm-
neid kirglik jahi- ja kalamees.
Aga eelkõige ikka põllumees,
kelle teened jäid küll eelmise
ühiskonnakorra aega, entkelle
elutöö on austust väärt tänagi.

ENDISED
KOLLEEGID -PÕLLUMEHED
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Ei astu Jalg Sulenam kodurajal,
ei ava käsi koduväravat.

Mälestan kallist täditütart
LINDA KALMET

ja avaldan sügavat kaastunnet
Albertile, Jutale ja Saimale kalli

õe ja tädi kaotuse puhul.

Urve laste peredega

Siiras kaastunne Rando
Omlerile isa

MAIDO OMLERI
surma puhul.

Kolleegid keskkonnaameti
Jõgeva jaTartu kontorist

Mälestan kallist sõpra ja
mõttekaaslast

AIME VISNAPUUD

Avaldan kaastunnet
Anule perega.

Linda

Sügav kaastunne lähedastele

GENAADIUS PERSIDSKI
lahkumise puhul.

Anneli ja Hanno Jäme

Kallid Magnusja Margus.
Avaldame kaastunnet vanaisa

MART UUDLA
surma puhul.

Must Leegion MC ja sõbrad

Südamlik kaastunne
Andresele perega kalli isa,

äia ja vanaisa

VÄINO NOORMÄGI
kaotuse puhul.

Marek perega

Avaldame kaastunnet
Andresele, Moonikale ja
Veroonikale peredega

kalli isa ja vanaisa

VÄINO NOORMÄGI
kaotuse puhul.

Ivan, Svetlana, Vassili
ja Hristina peredega

Siiras kaastunne Andresele
perega armsa isa, vanaisa

ja äia

VÄINO NOORMÄGI
kaotuse puhul.

Janek perega

ASSER MÕIK

Südamlik kaastunne Tiiule
lastega kalli isa ja vanaisa

surma puhul.

Klassikaaslased
Jõgeva Keskkooli päevilt

Mälestame head sõpra
JUHAN REIMANNI

Avaldame kaastunnet
lähedastele.

Ants Nurk perekonnaga

Südamlik kaastunne Karlisele
emaga armsa isa ja abikaasa

KAIDO KASCHANI
kaotuse puhul.

Õpetaja Linda

Mälestame
kallist sugulast

AIN PUUSEPPA
Siiras kaastunne lähedastele.

Perekond Simon

MÜÜA

■ Müüa soodsalt kuivad küttepuud.
Lehtpuuklotsid võrkkottides.

Transport. Tel 5661 1335.

■ Müüa kuivi lõhutud küttepuid. Tel
5594 6614.

■ Kuiv küttepuu. Tel 503 6646.

■ Otse tootjalt pakitud küttemater-
jal: puitbrikett al 129 €, turbab-
rikett, pellet, klotsid. Vedu. Tel
506 8501.

■ Müüa Mazda 6 (2003) ja Ford C-
Max (2007). Tel 505 0544.

■ Müüa lõhutud küttepuid koos
transpordiga. Tel 507 4335.

■ Müüa lõhutud küttepuid koos
transpordiga. Metsa-ja põllu-
maa ost. OÜ Picea Grupp. Tel
514 8309.

■ Müüa soodsalt el paadimootor.
Tel 5617 1873.

■ Müüa 3 m küttepuid (kask, lepp),
min kogus 30 rm, samas müüa
lõhutud küttepuid. Tel 501 5619,
773 7274, 5349 9274.

■ Müüa kuivi kütteklotse (40 l). Tel
5383 9215.

■ Müüa kuivi pakitudkütteklotse ja
kaminapuid, pelleteid ning pui-
du-ja turbabriketti alusel. Vedu
tasuta. Tel 433 3130, 523 8503.

tellimusi
saab uuendada
26. oktoobrini

■ Müüa 1-toaline kõigi mugavuste-
ga korter (2. korrus) Jõgeval otse
omanikult. Tel 527 6222.

■ Müüa soodsa hinnaga sealiha.
Vajadusel tükeldamine. Info tel
5354 3002 või 505 9151.

■ Müüa suitsuvorsti ja maasinki
väikehulgi, kohaletoomisega. Info
tel 5196 2628 või 5351 7414.

■Tapamaja müüb emise lihake-
hasid kohaletoomisega. Info tel
5351 7414.

Katusetööd ja materjalid, telli
tasuta nõustamine tel 511 0675.

■Väravate, piirete müük ja valmis-
tamine. Tel 5682 2557.

■ Müüa 2-toal korter JõgevalTellis-
saare tn 5, 2. korrus, rõduga, hind
17 000€, tel 517 0370.

■ Müüa lõhutud küttepuud (50 cm
kuiv kask). Tel 5301 2612.

OST

■ OÜ ESTEST PR ostab metsa-ja
põllumaad. Tel 504 5215, 514
5215, info@est-land.ee.

■ OÜ Landeker ostab metsakinnis-
tuid. Tel 511 0415, 517 9866.

■ OÜ Ralgetor ostab kinnistuid ja
raieõigust. Tel 528 6352.

■ AS Lemeks Jõgeva ostab met-
sakinnistuid, kasvavat metsa ja
ümarpuitu. Tel 504 3611.

MITMESUGUST
■ Rakkekaevude kaevamine, pu-

hastamine ja remont. Rõngaste
vahetamine. Tel 557 4792.

■ Katuste pesu ja värvimine, ren-
nide puhastus. Tel 5638 8994.

■ Alumiiniumist katuseredelite
valmistamine. Tel 515 9155.

■ Kaevetööd miniekskavaatoriga
ja transporditeenus mulftilift
autoga. Tel 5689 1770.

■ Korstnapühkimisteenus kutse-
tunnistusega korstnapühkijalt
(tahmaimuriga). Akti väljastamine.
Tel 529 4429, Illar.

■ KAARDID ENNUSTAVAD.Tel 900
1727, h: 1,09 €/min või telli ennus-
tus: www.ennustus.ee.

■ Kirjutan PRIA ja KIKi projekte.
Tel 5331 2587, koduleht www.
mpaas.ee

■ Jõgeva takso. Tel 5630 2268.

■ Fekaalivedu. Tel 5802 1990.

■ Korstnapühkimisteenus tuha-

imuriga, akti väljastamine. Tel
5654 0808.

■ OÜ Härjanurme Mõis pakub tööd
lüpsjale, ajajale ja traktoristile.
Info tel 5301 4007.

■ Üürin komisjonikaupluseks
ruumid Jõgeval või Mustvees.
Tel 506 9514.

■Tänavate hooldusega tegelev ette-
võte pakub talihoolduse perioodiks
tööd autojuhile ja traktoristile.
Tööpiirkond Jõgeva linn.
Helistada tööpäeviti 9.00–16.00
tel 5342 4856

Puud langetavad lehti,
sügislillede silmad on

pisaraid täis.

Südamlik kaastunne Sirlile
lastega ema ja vanaema

SIRJE SAAREMÄE
kaotuse puhul.

Aidu Lasteaed-Algkooli pere

Kallid Sirli, Silver ja Triin
peredega. Meie sügav
kaastunne ema ja
vanaema

SIRJE SAAREMÄE
kaotuse puhul.

Terje perega

Tuul langetab lehti,
sügislilled on pisaraid täis.

Teatame kurbusega, et on
lahkunud meie isa ja vanaisa

UNOANI

Leinab tütar Urve perega

Sügistuultega läksid Sa teele,
hea mälestus Sinust

Jääb meelde...

Südamlik kaastunne Sirlile,
Triinule ja Silverile kalli ema ja

vanaema
SIRJE SAAREMÄE

kaotuse puhul.
Perekonnad Sumla,

Adamson ja Päll

Tundideks on tuule armu,
päevadeks on päeva armu,

isa armu igavesti...
("Kalevipoeg")

JUHAN TOOMING
13.10.1916 -03.09.2001

Head isa ja vanaisa mälestavad
100. sünniaastapäeval lapsed ja

lapselapsed peredega



TAGAKÜLJELUGU

Scanola Balticu uksed on kogu aeg avatud
Painkülas töötava Scanola Balticu rapsiõlitehase
uksed on eelneval kokkuleppel huvilistele tegeli-
kult koguaeg avatud ja seni pole ettevõttel põh-
justolnud kedagi väravast tagasi saata.

Helve Laasik

Tehase väravas olnud tõkke-
puu oli ka teisipäeval lahti ja
pääsesime tootmishoone juurde.
Esmaspäevast reedeni peetaval
üleriigilisel avatud toidutööstus-
te nädalal avavad 18 toiduaine-
tööstust oma uksed, et tutvus-
tada huvilistele, kuidas valmib
tööstustes meie igapäevane toit.
Võtsime ette retke Scanola Bal-
ticu tehasesse, et oma silmaga
näha, kuidas valmibpopulaarne
Olivia toiduõli.

Tehase lähedalolek on Jõgeva
ümbruses aeg ajalt väga hästi
haistetav, kui tuul mõnusa lõhna
ninna toob. Ka teisipäeval ter-
vitas meid Painkülas isuäratav
halvaalõhn.

Scanola Balticu müügijuhtAlo
Süvari viis teisipäevased huvili-
sed kõigepealt rapsi vastuvõtu-
ruumi. Meil vedas, sest just saa-
bus üks veok suure koormaga.
Scanola Balticu rapsi vastuvõtja
Tiiu Koll võttis koormast kaks

proovi. Tegelikult ei pidanud ta
üldse oma tööruumist lahkuma.

Alo Süvari sõnulkontrollitakse
iga sissetulevatkoormat. “Esiteks
tahame saada ülevaadet, milli-
ne toore meil laos on. Teiseks
maksame põllumeestele kauba
kvaliteedi eest, kui on hea kaup,
saavad nad rohkem raha ja kui
kaup veidi standardile alla jääb,
saab ka raha vähem.” Tiiu Koll
jagas võetud proovid vilunult
mitmeks osaks ning puhastas
rapsi prahist. Osa proovidest
pannakse riiulisse ja neid hoi-
takse kuni kolm kuud, juhulkui
kvaliteedi kohta tuleb vaidlusi.
Enamasti neid ei ole,” tunnistas
Alo Süvari.

Raps tuuakse Painkülla ena-
masti Eestist. “Logistika on oluli-
ne. Kindlasti ostetakse igal aastal
rapsi ka Lätist jaLeedust. Kauge-
malt toomine on siiski üsna harv.
Kõik sõltub tegelikult hinnast.
Rangelt eestimaise juurde aga
kahjuks ainult jääda ei saa, sest
tehas on selleks liiga suur.

Alo Süvari sõnul on klientide
arvu järgi rapsiõli põhiline turg
Leedu. Ka rapsikoogi müümiseks
on Eesti liiga väike. Uus rapsi-
koogiladu avati Painkülas tänavu
juunis. Vana ladu jäi väikeseks.
Praegu viiakse Eestist välja suu-
rem osa rapsikoogist, enamasti
Skandinaaviamaadesse. Lattu
mahub 4500 – 5000 tonni. Rap-
sikooki on Süvari sõnul võimalik
ka granuleerida, granulaator on
ettevõttel olemas. Rapsikoogile
annab ettevõte salmonellaga-
rantii, see on eriti oluline Soome
jaoks.

Rapsi 40 protsenti vähem
kui mullu

Mullu tehti tehasele märkusi,
et rapsikoogi proteiinisisaldus
on väike. “Me ei saa kuidagi
rapsi paremaks teha kui see te-
hasesse jõudes on.” Tänavu on
rapsi õlisuskehvem kui mullu ja
samuti ka saagikus. Alo Süvari
hinnangul oli süüdi talv, mis
rikkus palju põlde. Külma küll
oli, kuid lund nappis. Neid põllu-
mehi, kel tänavu talirapsiga kõik
hästi, on Eestis väga vähe. Teisalt
pole põllud vennad. Mõnelpõllul
tuli kõik kevadel suvirapsiga üle
külvata, mõni andis mingisuguse

saagi, aga keskmine pilt oli keh-
va. Mullu saadi rekordsaagid,
tänavu hinnanguliselt 40 prot-
senti vähem.

Alo Süvari kinnitusel ostab
tehas rapsi mujalt juude. Pain-
külas kasutatakse täisvõimsusel
töötades 140 000 tonni rapsi
aastas, puudujääv tuleb juurde
osta väljastpoolt Eestit. Tänavu
pole ka Lätis ja Leedus rapsisaak
kuigi hea. “Ka Euroliidus on
tänavune rapsisaak umbes 15
protsenti väiksem kui mullu.”
Kui Euroopas jääb rapsi puudu,
siis puudujääv osa veetakse pea-
miselt Austraaliast või Kanadast
sisse.

Õlitehas töötab 340 päeva
aastas, see tähendab pressimine
ja rafineerimine. “Õlitehast ei
saa nupust sisse ja välja lülitada,
käivitamisprotsess on pikem,
optimeeritakse seni kuni kvali-
teet on kindel. Tegelikkuses on
see temperatuuride ja rõhkude
mäng, mis võtab aega.”

Painküla tehas on juhitav ar-
vutitega, ükski operaator ei pea
ainult oma ruumis istuma. Öösel
on töölkolm inimest – üks tehase
pressimise osas, üks operaator
rafineerimise osas ja üks labo-
rant, kes võtab iga paari tunni
tagant proove. Labor on akredi-

teeritud. Iga päev vajaminevad
analüüsid tehakse kohapeal,
spetsiifilisemadd uuringud telli-
takse väljastpoolt.

Tehas võtab vastu
32 000 tonni seemet

Rapsi võetakse hooajal vastu
kahes vahetuses, väljaspool hoo-
aega ühes. Tänavu autodest, kes
rapsi ära tahtsid anda, järjekordi
ei tekkinudki, sest toomise aeg oli
hajutatud. Raps valmis lihtsalt
ebaühtlaselt. Ja pole välistatud,
et osa on veel põllul. Sellepärast
töötati Painkülas kahes vahetuses
vaid mõned päevad.

Nii saabuvad kui ka lahkuvad
veokid lähevad üle autokaalu.

Werolis oli üks ladu, kuhu
mahtus 6000 tonnirapsi. Sellega
opereerimine oli üsna tülikas.
Praegu võtab tehas vastu 32 000
tonni seemet. Teoreetiliselt on
ruumi veel “silosid” juurde ehi-
tada. Vastu suudetakse võtta 350
tonni rapsi tunnis. Kahe vahetu-
sega suudetakse päevas kokku
võtta tehasesse 3000 tonnirapsi.

Praegu töötavad tehases juba
uued pressid, mille valmiminejäi
sellesse aega, kui Scanola Baltic
oli ettevõtte juba üle võtnud.
Tööle hakkasid uued pressid

aastal 2012. Tehase laienduse ra-
jamist alustas Werolis Rein Kilk.

Päevas suudab tehas kuue
pressiga töötades tarbida 450
tonni rapsi. Tänavune raps on
paraku küllalt väiksese õlisisal-
dusega japrügine.

Tehas kasutab kuumpressimi-
se tehnoloogiat. Rapsiseemne
temperatuur tõstetakse 110-120
kraadini. Raps läheb läbi eelsoo-
jendi ja siis valtsimisse, seejärel
küpsetisse.

Rafineerimistehast laiendati
Painkülas möödunud aastal.
Tehases töötab praegu kokku 45
inimest.

Praegu kaalub Scanola Baltic
maitsestatud õlide turule too-
mist. Maitsestatud õlide Eesti
turu maht on umbes kümme
tonniaastas. Tehase inimesed on
välja töötanud kümme erinevat
maitseõli, mida kontorijuhataja
Janne Birk külalistele lahkelt
maitsta pakkus. Tootmisse võiks
neist jõuda paar-kolm. Külali-
sed tunnistasid lemmikuteks
küüslaugu, praetud sibula ja või
maitselised õlid.

Praegu valmistatakse tsilli-
tüümiani-küüslaugu ja salvei-
küüslaugu ning kadakamarja
maitseõlisid koostöös Tamme
taluga Pärnumaal.

Just nagu tellitud saabus üks veok suure koormaga. FOTOD: PAUL-KRISTJAN ABRAM

See auto sai oma koorma väga kiiresti ära anda. Scanola Balticu kvaliteedijuht keemik Kaari Helstein
laboris oma tööd tegemas.

Scanola Balticu rapsi vastuvõtja Tiiu Koll võttis toast
lahkumata koormast kaks proovi.

Tehase inimesed on välja töötanudkümme erinevat
maitseõli, mida kontorijuhataja Janne Birk külalistele lahkelt
maitsta pakkus.

Vooremaa8lk 13. oktoober 2016
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